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Petržalčania chcú ísť 
v parkovaní vlastnou cestou

I Bratislava 
Najširší sortiment slovenských a zahrani ných vín, 
prémiových ko akov, rumov prírodných destilátov. 

Klobu nícka . 4

Volebné preferencie favorizujú 
za primátora Milana Kňažka
Agentúra MVK urobila 

v dňoch 18. - 21. júla 2014 
reprezentatívny prieskum 
verejnej mienky na vzorke 
802 respondentov s trvalým 
pobytom v hlavnom meste. 
Prieskum si objednala redak-
cia Bratislavský kuriér a bol 
zameraný na čítanosť tohto 
dvojtýždenníka. Popri tom 
sme sa respondentov spýtali aj 
na blížiace sa voľby do mest-
skej samosprávy. 
 Respondentom sme po-
ložili otázku »Komunál-
ne voľby sa uskutočnia 
15. novembra. Aké je 
z dnešného pohľadu Vaše 
rozhodnutie zúčastniť 
sa volieb primátora, sta-
rostov mestských častí 

a poslancov?« Spomedzi 
všetkých účastníkov výskumu 
33.2% deklarovalo, že sa ur-
čite zúčastnia týchto volieb a 
ďalších 34.4% svoju účasť ešte 
zvažuje.
 Zisťovali sme aj aktuálne 
preferencie potenciálnych 
uchádzačov o post bratislav-
ského primátora. »Ak by sa 
voľby primátora Bratisla-
vy konali už tento víkend, 
ktorému z týchto kandidá-
tov by ste odovzdali svoj 
hlas?« 14.9% účastníkov 
výskumu označilo odpoveď 
»žiadnemu z nich«. Respon-
denti, ktorí si zo zoznamu 
vedeli vybrať, rozdelili svoje 
sympatie nasledovne:

(pokračovanie na str. 2)

Miestni petržalskí pos-
lanci nedávno schvá-

lili vlastné zásady par-
kovania, systém by 
mala prevádzkovať súk-
romná fi rma. Súčasťou 
nových pravidiel sú aj 
nové značky, ktoré roz-
delia Petržalku na zóny. 
S rezidentskou, či abo-
nentskou kartou bude 
môcť vodič parkovať 
v zóne s dopravným ob-
medzením.
 V súvislosti s vymedzo-
vaním parkovacích miest na 
verejných plochách (ulice, 
parkoviská, chodníky) zostáva 
stále otázne, či uprednost-
ňovanie verejných miest 
- plôch, v prospech určitej 
skupiny, vybudovaných 
za dane všetkých obča-
nov, nie je diskrimináciou 
a obmedzovaním slobody 
pohybu a neodôvodne-
ným zabraním verejného 
priestranstva na úkor os-
tatných občanov. S týmto 
tvrdením súhlasí poslankyňa 
petržalského miestneho za-
stupiteľstva Elena Pätoprstá, 
ktorá dodáva, že napríklad 
v nemeckom meste Dessau, je 
hlavným prostriedkom mobi-
lity cyklodoprava na špičkovo 
vybudovaných a bezpečných 
sieťach po celom meste. To 
umožnilo, podľa nej, obyvate-

ľom Dessau pochopiť, že cyk-
lodoprava spĺňa štyri základne 
kritéria dobrého života v mes-
te. Ide o zdravý životný štýl 
a zlepšenie zdravia obyva-

teľov, zlepšenie ekonomi-
ky rodín, ktoré nemuseli 
časť svojho rozpočtu dá-
vať do dopravných ná-
kladov. Ďalej o zlepšenie 

estetiky mesta, ktoré malo 
viac zdrojov na budovanie 
verejných priestorov a na-
pokon aj o zlepšenie eko-
nomiky malých a stred-

ných podnikov, ktoré už 
neboli odkázané na parko-
vacie plochy pre klientov 
pri svojich prevádzkach.

(pokračovanie na str. 4)

Komunálne voľby budú 15. novembra, 
niektoré karty sa už odkrývajú
Komunálne voľby budú 

v sobotu 15. novembra 
2014. Kandidátne listiny je 
možné predkladať najne-
skôr 55 dní pred voľbami, 
teda do nedele 21. sep-
tembra 2014. Kandidovať 
môžu kandidáti politic-
kých strán a hnutí, voleb-
ných koalícií a nezávislí 
kandidáti. 
 Nezávislí musia predlo-
žiť petície podpísané volič-
mi podporujúcimi ich kan-
didatúru. Minimálny počet 
podpisov je závislý od počtu 
obyvateľov mesta, resp. mest-
skej časti. O kreslo primátora 
chcú súperiť aj súčasný pred-

seda mestského poslaneckého 
klubu SDKÚ-DS a Most-Híd 
Ivo Nesrovnal, ďalej nezávis-
lý kandidát Milan Kňažko a 
Bratislavu by chcel viesť aj 
fotograf Andrej Palacko. Ne-
dávno sa objavila informácia, 
podľa ktorej Ivo Nesrovnal 
dostal ponuku, aby za primá-
tora kandidoval za stranu Sieť. 
Bratislavská krajská organizá-
cia SDKÚ-DS zatiaľ nevie, či 
sa pridá v komunálnych voľ-
bách poslancov bratislavské-
ho mestského zastupiteľstva 
ku koalícii KDH, Most-Híd, 
SaS, NOVA. Krajský predseda 
strany Michal Luciak uviedol, 
že jeho strana si vyžiadala ešte 

čas na rozhodnutie. Kandi-
dátom SDKÚ-DS na brati-
slavského primátora je podľa 
Luciaka stále Ivo Nesrovnal. 
„Sme viazaní uzneseniami 
straníckych orgánov, ale exis-
tuje aj možnosť opravného 
uznesenia,“ povedal Luciak. 
 Súčasný primátor Milan 
Ftáčnik (nezávislý s podpo-
rou Smeru-SD), ktorý chce 
v jesenných komunálnych 
voľbách svoj post obhájiť, za-
čal zbierať podpisy pod svoju 
kandidatúru. Verí, že sa mu 
podarí nazbierať viac ako 600 
podpisov, ktoré stanovuje zá-
kon.

(pokračovanie na str. 2)

V Dunaji našli 
štyri podozrivé 
predmety

V rámci prieskumu prí-
padných nevybuchnu-

tých náloží v dunajských 
vodách v okolí Starého 
mosta, našli odborníci 
prostredníctvom sonaru 
štyri podozrivé predmety. 
Prieskum si dalo urobiť 
mesto v súvislosti s rozo-
beraním dvoch mostných 
pilierov Starého mosta a 
výstavbou jedného nové-
ho. 
 Jeden z neznámych pred-

metov má okrúhly tvar a pri-

pomína lodnú mínu. Mesto sa 

obráti na ministerstvo vnút-

ra, aby podozrivé predmety 

preverilo a v prípade ak sa 

potvrdí, že ide o výbušniny, 

ich aj zlikvidovalo. Minister-

stvo bude hľadať spôsob, ako 

to urobiť. Jeho potápači totiž 

s odstraňovaním výbušnín 

pod dvoj a viacmetrovou hla-

dinou veľa skúseností nemajú. 

 Jeden z najviac podozri-

vých predmetov je asi 30 met-

rov od piliera na petržalskej 

strane. Práve tento, v poradí 

piaty pilier, má zostať zacho-

vaný. Medzi tretím a štvr-
tým pilierom sa podozrivé 
predmety nenašli, čo je 
pozitívna správa vzhľa-
dom na to, že práve tam 
sa má vybudovať nový 
pilier. „Ďalšie tri predmety sa 

našli pod dnom rieky v blíz-

kosti tretieho a štvrtého pi-

liera a v hĺbke asi 2 - 3 metre. 

Mohlo by to byť niečo, čo pri-

pomína muníciu,“ informoval 

primátor Milan Ftáčnik na 

tlačovej besede zvolanej kvôli 

výsledkom výskumu. 

(rl)
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Viac, či menej poslancov 
v poslaneckých laviciach?
Oslovili sme niektorých 

mestských poslancov 
s otázkami, ako vnímajú 
úspešné, či neúspešné 
snahy o znižovanie počtu 
poslancov v miestnych 
a mestských zastupiteľ-
stvách?

Nie je za tým snaha o vylúče-
nie väčšieho počtu zvolených 
zástupcov z rozhodovania, 
keďže menšie množstvo za-
stupiteľov je „ľahšie ovláda-
teľné“ pri rôznych záujmoch, 
napr. aj korporátnych skupín, 
investorov a pod.? Pýtali sme 
sa aj to, či súhlasia s názorom, 
že čím menej poslancov, tým 
menšia možnosť pre zastúpe-
nie rôznych platforiem, názo-
rov a prúdov v zastupiteľstve 
a väčšia možnosť pre prípad-
nú korupciu? A či podľa nich 
obstojí názor, podľa ktorého 
je za znižovaním poslancov 
šetrenie fi nancií? Nejde toto 
šetrenie na úkor občanov? 
A nemá radšej šetriť úrad na 
často zbytočnú administratí-
vu, či iné výdaje?

Zuzana 
DZIVJÁKOVÁ:
Záujem znižovať 
počet poslancov 
miestnych za-
stupiteľstiev vní-
mam predovšet-
kým ako snahu obmedzovať 
účasť zástupcov občanov na 
rozhodovaní vecí verejných. 
Znižovanie počtu poslancov 
nevedie automaticky k zní-
ženiu nákladov na vyplácanie 
poslaneckých odmien, preto 
takto argumentovať považu-
jem za populistické. Veď rov-
naký počet poslancov môže 
pracovať aj za nižšie odmeny, 
len na to treba odvahu poslan-
cov zastupiteľstva a schváliť si 
nižšie odmeny v príslušnom 
rozpočte.

Ján HRČKA:
Problémom je 
extrémny par-
tokratizmus po-
litických strán, 
ktoré bez prob-
lémov dokážu riadiť hlasova-
nie väčšiny poslancov (alebo 
nominantov). To je podľa 
mňa hlavná príčina korup-
cie a klientelizmu v štátnej a 
verejnej správe. Zdôvodňo-
vanie znižovania poslancov 
šetrením je čistý alibizmus. 
Hlavným problémom neefek-
tívnosti samosprávy a verejnej 
správy nie je počet, ale spôsob 
fungovania. Z mojej skúse-
nosti viem povedať, že väčšina 

poslancov miestneho a mest-
ského zastupiteľstva (Petržal-
ka a hlavné mesto) v drvivej 
väčšine prípadov nevie a ani 
nechce vedieť, o čom hlasuje.

Stanislav 
FIALA: Bratisla-
va má iný prob-
lém. Zo zákona 
vyplýva, že kaž-
dá zo 17 mest-
ských častí má 
aspoň jedného poslanca. Toto, 
na prvý pohľad správne rieše-
nie má však aj svoju odvrátenú 
stranu a tou je nerovné posta-
venie obyvateľov Bratislavy. 
Kým napr. Devínsku Novú 
Ves v mestskom zastupiteľstve 
zastupuje 1 poslanec pri poč-
te viac ako 15 tisíc obyvateľov, 
rovnako na jedného poslanca 
majú právo aj obyvatelia Deví-
na či Čunova, hoci ich počet 
nie je ani 1200. Nikomu ne-
chcem vstupovať do svedo-
mia, s akým úmyslom navrhol 
zníženie počtu poslancov. 
Dôvody môžu byť rôzne, ne-
vylučujem ani úprimnú snahu 
o šetrenie. Aj demokratické 
princípy spoločnosť niečo sto-
ja, lebo spoliehať sa na to, že 
všetko za nás vyrieši osviete-
ný,  múdry panovník, primá-
tor či starosta, by bolo naivné.

Jozef UHLER: 
Snahy o zvýšenie 
počtu poslancov 
v bratislavských 
mestských čas-
tiach môžu pra-
meniť aj v obave, 
či sa ten-ktorý poslanec zno-
vu dostane do zastupiteľstva. 
Naopak zníženie počtu môže 
vyhovovať tým skupinám, 
ktoré majú málo, ale kvalit-
ných kandidátov. Dôležitá 
je vzájomná dôvera a súhra 
poslancov, ktorí si musia uve-
domiť, že sú vo verejnej službe 
a nie na trhovisku. Čo sa týka 
korupčného správania, tak je 
dôležité, aká časť poslancov 
je k tomu náchylná. Celkový 
počet na to nemusí mať vplyv. 
Poslanci si svoje odmeny ur-
čujú sami. Preto môže menej 
poslancov mestskú časť zaťa-
žiť vyššou čiastkou, ako keby 
ich bolo viac. Je to o tom, či 
tam idú pre peniaze, alebo so 
snahou urobiť niečo prospeš-
né. Odvolávať sa na „šetrenie“ 
je len zásterkou iného záujmu.

Martin DINUŠ: 
Súhlasím, že 
neustále zni-
žovanie počtu 
poslancov vedie 

k ľahšiemu „ovládaniu“ pri 
rôznych záujmoch. Málo 
poslancov znižuje možnosť 
zastúpenia rôznych platfo-
riem. Pri nákladoch na jed-
ného poslanca sa o reálnom 
šetrení nedá veľmi rozprá-
vať. Za znižovaním počtu 
poslancov vidím snahu po-
silniť pozíciu šéfov klubov, 
komisii a pod.

Peter 
OSUSKÝ:  
Miestne za-
s t u p i t e ľ s t v o 
Starého Mesta 
v predchádza-
júcom volebnom období na 
návrh poslancov OKS zníži-
lo počet poslancov z 37 na 
17, čím zrejme vytvorilo na 
Slovensku ťažko prekona-
teľný rekord. Sotva mali na 
mysli „ľahšiu ovládateľnosť“. 
Na ostatnom júnovom MZ 
bol na návrh poslankyne M. 
Babčanovej počet poslancov 
zvýšený na 25. Návrh som 
nepodporil. Nemyslím si, 
že vyšší počet poslancov je 
hrádzou voči korupcii. Ko-
rupcia je problém ľudí, nie 
ich počtov. Úsporu, ktorú 
predstavuje pokles z 37 na 
17 poslancov možno veľmi 
jednoducho vyčísliť. To, či 
tento pokles poškodil obča-
nov, je naopak veľmi ťažko 
doložiť a vyargumentovať. 
Ja si to nemyslím. 

Michal 
MURÁNSKY:
45 poslancov 
mestského za-
stupiteľstva je 
podľa môjho 
názoru kritic-
ká hranica. Neviem si pred-
staviť, ako by menší počet 
poslancov obhospodaroval 
všetky komisie, správne 
rady, dozorné rady, grantové 
komisie, výberové konania, 
grémiá atď. To všetko popri 
zamestnaní, keďže z platu 
mestského poslanca sa žiť 
nedá. V podstate súhlasím, 
na druhej strane príliš vy-
soký počet poslancov môže 
znefunkčniť rozhodovací 
proces. Treba sa pozrieť na 
to aký majú poslanci príjem, 
ale podľa môjho názoru jed-
no zlé hlasovanie zastupi-
teľstva môže mesto stáť viac 
ako 1000 poslancov.

(rl)

Výsledky výskumu verejnej 
mienky v Bratislave

Milan Kňažko 35.9% 

Milan Ftáčnik 34.3%

Zuzana Ťapáková 11.4%

Ivo Nesrovnal 10.6%

Ján Budaj  7.8%

Pre lepšie posúdenie rozhodovacích procesov voličov pri voľbe 
primátora sme zaradili aj hypotetickú otázku: »Skúste si pred-
staviť situáciu, že by voľby primátora boli dvojkolové (ako voľby 
župana). Zostavili sme niekoľko dvojíc, ktoré by sa teoreticky 
mohli stretnúť v druhom kole. Označte prosím v každej dvojici 
toho kandidáta, ktorého by ste v druhom kole volieb podporili.«
 Hlasovanie vo virtuálnom druhom kole medzi účastníkmi 
prieskumu dopadlo nasledovne:

dvojica Budaj - Ftáčnik
23.7% Ján Budaj

44.9% Milan Ftáčnik

31.4% nevie alebo by sa

  nazúčastnil/a volieb

dvojica Kňažko - Ftáčnik
46.4% Milan Kňažko

36.1% Milan Ftáčnik

17.5% nevie alebo by sa   

  nazúčastnil/a volieb

dvojica Nesrovnal - Ftáčnik
22.3% Ivo Nesrovnal

44.4% Milan Ftáčnik

33.3% nevie alebo by sa

  nazúčastnil/a volieb

dvojica Ťapáková - Ftáčnik
24.5% Zuzana Ťapáková

44.3% Milan Ftáčnik

33.3% nevie alebo by sa

  nazúčastnil/a volieb

Pavel Haulík Agentúra MVK

ANALYTIK: Mnohí z našich volených zástupcov vykonávajú svoj mandát pasívne
V súvislosti s otázkou 

optimálneho počtu 
poslancov v samospráv-
nych zastupiteľstvách, 
sme oslovili analytika 
Konzervatívneho inštitútu 
M. R. Štefánika, Dušana 
Slobodu. 
 „Kompetenciu znížiť po-
čet poslancov na zákonmi sta-
novované minimálne limity 
môžu len samotní poslanci v 
danej obci, meste či mestskej 
časti. Primátor či starosta 

takú právomoc nemá. Je po-
merne málo prípadov, kedy 
sa poslanci sami rozhodli „vy-
pustiť si rybník“ a znížiť počet 
kresiel, ktoré môžu vo voľbách 
obsadiť. Treba si uvedo-
miť, že Slovensko si stále 
drží luxus viac ako 21-ti-
síc obecných, mestských 
a miestnych poslancov. 
Rozlohou, či počtom oby-
vateľov porovnateľne veľ-
ké Dánsko ich má osem-
krát menej (cca 2500). 

Tento nepomer vyplýva 
z toho, že na Slovensku 
máme 2926 samospráv-
nych celkov na miestnej 
úrovni - teda 2926 primá-
torov a starostov, 2926 za-
stupiteľstiev a v nich vyše 
21–tisíc komunálnych 
poslancov.
 Ten nepomerný roz-
diel oproti Dánsku vyplýva 
z toho, že tam prebehla ko-
munálna reforma - teda zlu-
čovanie obcí a združovanie 

(dokončenie zo str. 1)

výkonu ich samosprávnych 
funkcií - a z pôvodných vyše 
1300 obcí (stav v 70. rokoch 
20. storočia) majú dnes len 98 
municipalít a v nich spomína-
ný počet 2500 komunálnych 
poslancov. Napríklad, dán-
ska metropola Kodaň si 
vystačí s 55 poslancami, 
v populačne o niečo men-
šej Bratislave ich máme 
približne tri stovky (berúc 
do úvahy poslancov na 
oboch úrovniach - meste 

i 17-tich mestských čas-
tiach). Mnohí z našich vole-
ných zástupcov vykonávajú 
svoj mandát pasívne. Ak by 
bolo v zastupiteľstvách menej 
poslancov, ich individuálne 
aktivity, postoje alebo prípad-
né vzťahy s lobistami v pozadí 
by mohli byť viac na očiach,“ 
uviedol pre Bratislavský ku-
riér analytik Dušan Sloboda.

(rl)

 Pred štyrmi rokmi pri 

voľbách Ftáčnika podpori-

la strana Smer-SD, či to tak 

bude aj tento rok na jeseň, 

zatiaľ úradujúci primátor ne-

vie povedať.

Staré i nové tváre v 
komunálnej politike
 Poslanci slovenského par-

lamentu za SaS Martin Po-

liačik, Lucia Nicholsonová a 

Peter Osuský budú pravde-

podobne kandidovať v nad-

chádzajúcich komunálnych 

voľbách do mestského zastu-

piteľstva v Bratislave. V Sta-

rom Meste budú podporovať 

za starostu Gábora Grendela 

strany SaS, KDH, Most-Híd a 

NOVA. 

 V Karlovej Vsi uzatvorili 

nezávislí poslanci miestneho 

zastupiteľstva, kandidujúci 

za hnutie Naša Bratislava, 

dohodu o spoločnej kan-

didátke so stranami OKS a 

Zmena zdola. Intenzívne ko-

munikujú o účasti na takejto 

kandidátke, alebo jej podpo-

re, aj s ďalšími pravicovými 

stranami s výnimkou SD-

KÚ-DS.

 Na post starostky bra-

tislavského Devína bude v 

nadchádzajúcich komunál-

nych voľbách kandidovať aj 

jeho súčasná starostka Ľu-

bica Kolková ako nezávislá, 

s podporou koalície politic-

kých strán. O zložení koalície 

zatiaľ rokujú. 

Na post starostu Petržal-

ky plánuje v novembrových 

voľbách kandidovať konateľ 

Bytového podniku Petržalka 

Daniel Šavel, ako aj poslanec 

zastupiteľstva v Petržalke a 

hlavnom meste Ján Hrčka, 

ale aj mestský poslanec Ma-

rián Greksa. Svoju kandida-

túru zvažuje aj advokát Pavel 

Nechala.

 V  Starom Meste chce ob-

hájiť post súčasnej starostky 

Táňa Rosová a okrem Gábo-

ra Grendela (NOVA) kandi-

duje aj občiansky aktivista 

Kristián Straka.

(sita, rl)

Komunálne voľby 
budú 15.novembra, 
niektoré karty sa už 
odkrývajú
(dokončenie zo str. 1)

Milan Kňažko s manželkou

35,9 %

34,3 %

11,4 %

10,6 %

7,8 %

23,7 %

44,9 %

31,4 % 

46,4 %

36,1 %

17,5 %

22,3 %

44,4 %

33,3 %

24,5 %

44,3 %

31,2 %
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Keby som 
bol ja  

starostom 

R
U

Ž
IN

O
V

O čom viete, že je 
to zásluha starostu 
Ružinova?

Keby boli 
voľby dnes, 
volili by ste ho?

Keby ste boli 
starostom, čo by ste 
urobili ako prvé?

Píšte na adresu 
sefredaktor@
bakurier.sk 
Ďalšou mestskou 
časťou bude 
Staré Mesto.

Komunálne voľby koncom 
tohto roka dajú odpoveď 
na to, ako ich lídri naplnili 
svoje sľuby a či presved-
čili svojich obyvateľov, 
že si zaslúžia pokračovať  
v starostovskom kres-
le. Pripravili sme preto 
pre vás možnosť vyjadriť  
svoj názor a zapojiť sa do 
ich hodnotenia. 

V každom čísle prinesieme 
výber z vašich názorov na 
prácu vedenia vašej mestskej 
časti, a to v abecednom poradí 

pokračujeme Ružinovom, kde 

je starostom Dušan Pekár.       

Preto, obyvatelia, návštevníci, 
či čitatelia, ktorí sa chcete se-
riózne vyjadriť k spravovaniu 
tejto mestskej časti, napíšte 
nám do stredy 10. júla pár 
krátkych postrehov na nasle-
dujúce tri otázky.

Národná diaľničná spo-
ločnosť v snahe zlep-

šiť bezpečnosť premávky, 
mení organizáciu dopravy 
na bratislavskom ťahu 
diaľnice D1 na Prístavnom 
moste.
 Zmena sa týka organizácie 
dopravy v križovatke Bratisla-
va – Prievoz. Národná diaľnič-
ná spoločnosť tak pokračuje v 
budovaní opatrení na zvýše-
nie bezpečnosti motoristov a 
plynulosti cestnej premávky. 
 V mieste napojenia Baj-

Chodníky v okolí nákupného 
centra Eurovea musia  byť voľné

Hlavné mesto zruši-
lo parkovanie v zóne 

ohraničenej ulicami 
Dostojevského rad, Pribi-
nova a Olejkárska, vráta-
ne Krupkovej ulice. Par-
kovanie je možné len na 
vyhradených miestach. 
Dôvodom opatrenia je pred-
chádzanie kolíznym situácií 
a poškodzovaniu chodníkov 
vozidlami. Zvýši sa aj bezpeč-
nosť chodcov. Tí boli totiž 
spolu s mamičkami s kočík-
mi, vozičkármi a nevidiacimi 
vytláčaní na okraj chodníkov, 
prípadne až na vozovku, pre-
tože pohyb na chodníkoch im 
sťažovali zaparkované autá.

 Naďalej platí zákaz par-
kovania popri hlavnom cest-
nom ťahu a parkovanie len 
na vyhradených miestach aj 
na Dostojevského rade, Va-
janského nábreží a Rázuso-
vom nábreží. Tento cestný ťah 
umožňuje maximálnu povole-
nú rýchlosť 50 km/h, po od-
bočení doprava alebo doľava 
začína zóna s maximálnou 
rýchlosťou 30 km/h. V okolí 
budovy ministerstva vnútra 
by sa v lete malo začať s vý-
stavbou cyklotrasy, v rámci 
nosného dopravného systému 
MHD by tu mala vzniknúť v 
budúcnosti zastávka MHD.

(red, rl)

Alternatívna doprava
Vo Frýdku-Místku majú 
MHD zadarmo

Už sa v minulosti sta-
lo, že v Bratislave 

ktosi nadhodil tému 
MHD zadarmo. Reakcie 
boli zväčša v podobe 
úškrnov a krútenia hla-
vami. V Českej republi-
ke, konkrétne v morav-
skom Frýdku Místku, 
MHD zadarmo naozaj 
funguje. Frýdak-Místek 
sa síce s Bratislavou 
porovnávať nedá, no ak 
to ide v malom meste, 
možno časom príde na 
rad aj väčšie. Ktovie... 
 Frýdek-Místek má 
60 000 obyvateľov a spádo-
vá oblasť zahŕňa asi sto tisíc 
ľudí. Známe sú tu problémy 
s kvalitou ovzdušia. Toto 
dvojmostie je bez obchvatu 
a denne ním prechádza až 
45 000 áut. Preto bol v mar-
ci 2011 spustený projekt 
„MHD zadarmo“, s ktorým 
súvisela aj zmena cestov-
ných poriadkov a navýšenie 
výkonu o zhruba 250 000 
km ročne, čo bolo asi 
o 20 %.

Časť cestujúcich 
platí naďalej
 Frýdek-Místek pred-
pokladal, že príde o všet-
ky tržby, čiže o sumu 23 
miliónov korún ročne. 
Predpokladalo sa totiž, že 
do systému MHD zadar-
mo prejdú všetci cestujúci. 
Skutočnosť ale bola iná a 
radných prekvapila. Časť 

cestujúcich platiť neprestala a 
platí za jazdu u vodiča. Mnohí 
teda na ponuku MHD zadar-
mo nereagovali. Cestovať za-
darmo nemajú nárok tí, ktorí 
mestu dlžia, ďalej turisti, ale-
bo príležitostní cestujúci. Tí 
sú ale skôr výnimkou a desať-
korunový lístok pre nich nie 
je problém. Uvedené skupiny 
cestujúcich predstavuje asi 
20 % a mesto od nich získa asi 
14 miliónov Kč ročne, s čím 
sa nerátalo. Pre porovnanie, 
v roku 2010 boli tržby 23,7 
milióna korún.

Do práce autobusom
 Zatiaľ, čo v roku 2010 
využilo tamojšiu MHD 3,8 
milióna cestujúcich, behom 
nasledujúcich troch rokov bol 
nárast o 50 % a vlani MHD 
vo Frýdku-Místku prepravila 
5,7 milióna ľudí. Celkom bolo 
vydaných viac ako 19 000 či-
pových kariet na „MHD za-
darmo“ a kartu vlastní takmer 
každý štvrtý v obsluhovanom 
území. Vďaka MHD zadar-
mo ubudlo v meste denne asi 
2 500 jázd autom. Ďalší pre-
sun ľudí z áut do MHD prišiel 
v decembri 2013, keď sa MHD 
zadarmo rozšírila aj do oko-
litých  obcí. V meste ubudlo 
ďalších 1500 jázd autom den-
ne. Navyše, autá ktoré necha-
li ľudia doma, boli väčšinou 
druhé v rodine, teda staršie 
vozidlá s vyššími emisiami.

(red, rl)
Zdroj: Hybrid.cz

Svoje podnety môžete posielať na adresu redakcia@bakurier.sk.

JUDr. Branislav Záhradník

§
Právnik 

radí

Pracujem v stavebnej 
fi rme. Situácia v sta-

vebníctve je taká, že fi rmy 
na všetkom šetria, vrátane 
údržby stavebných stro-
jov a zariadení. Mám oba-
vy, že skôr alebo neskôr 
sa na stavbe stane nejaký 
úraz. Niekedy mám aj ja 
strach ísť na lešenie ale-
bo obsluhovať stroj, keď 
viem v akom sú stave. Mô-
žem odmietnuť takúto prá-
cu zo strachu o svoj život 
a zdravie? 
 Ide o vážny problém, 
ktorý pravdepodobne nie je 
v súčasnej situácii ojedinelý. 
Prirodzene náš právny poria-
dok komplexne chráni zdravie 
zamestnancov pri práci. Na 
druhej strane je otázne, do 
akej miery zamestnávatelia 
dodržiavajú všetky svoje po-
vinnosti voči zamestnancom 
aj v praxi. 
 Zákon č. 124/2006 Z.z. 
o bezpečnosti a ochrane zdra-
via pri práci stanovuje okrem 
iného v rámci tzv. všeobec-
nej prevencie zásady, ktoré 
je povinný zamestnávateľ 
uplatňovať pre zabezpečenie 
bezpečnosti a ochrany zdra-
via. Ide najmä o vylúčenie ne-
bezpečenstva, posudzovanie 
rizík, vykonávanie opatrení 
na odstránenie nebezpečen-
stva, prijímanie ochranných 
opatrení a ďalšie. Všeobecnou 
povinnosťou zamestnávate-
ľa podľa §6 ods. 1 zákona je 
okrem iného zabezpečovať, 
aby pracoviská, komunikácie, 
pracovné prostriedky, materi-
ály, pracovné postupy, výrob-
né postupy, usporiadanie pra-
covných miest a organizácia 
práce neohrozovali bezpeč-
nosť a zdravie zamestnancov. 
Na tento účel je zamestnávateľ 
povinný zabezpečovať potreb-
nú údržbu a opravy. Zákon 
stanovuje zamestnávateľom 
ďalšie povinnosti, ktoré musí 
dodržiavať v záujme ochrany 
zdravia pri práci. 
 Vy ako zamestnanec máte 
právo prerokovať so zamest-
návateľom všetky otázky bez-
pečnosti a ochrany zdravia 
pri práci súvisiace s Vašou 
prácou a v prípade potreby 
môžete požadovať po vzá-
jomnej dohode aj prizvanie 
odborníkov v danom odbore, 
ktorí môžu posúdiť konkrétnu 
situáciu. Dokonca sa domnie-
vam, že máte nielen právo, ale 
aj povinnosť upozorniť za-
mestnávateľa na skutočnosti, 
o ktorých sa domnievate, že 
by mohli spôsobiť ohrozenie 
zdravia na pracovisku, ako je 

napríklad zlý stav strojov, leš-
ení alebo iných konštrukcií a 
pod. v rámci zásady všeobec-
nej prevencie vzniku škôd.  
Ak by reakcia zamestnávateľa 
nebola adekvátna, máte mož-
nosť obrátiť sa na zástupcov 
zamestnancov prípadne od-
borovú organizáciu, ak pôso-
bia u Vášho zamestnávateľa. 
Vhodné je zvážiť podanie 
podnetu na príslušné štátne 
orgány kontroly dodržiavania 
zákona o bezpečnosti a zdra-
via pri práci (najmä na inšpek-
ciu práce). 
 Ak by však na pracovisku 
vznikla riziková situácia, kto-
rá by priamo ohrozovala život 
a zdravie máte podľa §12 ods. 
1 písm. b) zákona právo od-
mietnuť vykonať prácu alebo 
máte právo opustiť pracovis-
ko a odobrať sa do bezpečia, 
ak by ste sa dôvodne domnie-
vali, že je bezprostredne 
a vážne ohrozený Váš život 
alebo zdravie, alebo život ale-
bo zdravie iných osôb.
 Napriek tomu, že je na 
trhu ťažká situácia verím, že 
zamestnávateľ vykoná nielen 
formálne, ale aj reálne kroky 
na zlepšenie situácie tak, aby 
boli splnené povinnosti, ktoré 
mu ukladá zákon. Vždy je to-
tiž lepšie všemožne predchá-
dzať vzniku mimoriadnych 
udalostí ohrozujúcich zdravie 
a život zamestnancov, ako 
následne čeliť vážnym násled-
kom s tým spojených.

Okolie ambasády by mali 
začať upravovať na jeseň

Mestský a miestny 
poslanec za Staré 

Mesto Martin Borguľa 
nie je spokojný s vývo-
jom situácie v blízkosti 
Veľvyslanectva USA na 
Hviezdoslavovom ná-
mestí. Otvoreným listom 

žiada veľvyslanca Th eodo-

ra Sedgwicka o naplnenie 

prísľubu, ktorý dal mestským 

poslancom pri schvaľovaní 

predĺženia nájmu priesto-

ru pod oplotením ambasády 

v máji tohto roka. Veľvysla-

nectvo sa zaviazalo do augus-

ta 2016 preukázať činnosti, 

ktoré majú viesť k stavbe no-

vej ambasády prípadne nájmu 

inej budovy. Okrem toho majú 

v bližšie neurčenom termíne 

podniknúť kroky na zvelade-

nie okolia ambasády. Práve 

absencia týchto krokov chý-

ba Borguľovi. „Sľúbili ste, že 

odstránite parkovacie miesta, 

vytvoríte zeleň medzi budo-

vou a plotom, ktorá bude ladiť 

s okolitým námestím,“ píše 

v liste poslanec. „Autá veľ-

vyslanectva naďalej parkujú 

v jeho okolí. Za budovou am-

basády sa stále nachádza kon-

tajner ako skladový priestor, 

ktorý mal byť taktiež odstrá-

nený. Oplotenie naďalej vyze-

rá tak, ako vyzeralo a k žiad-

nemu zazeleňaniu priestoru 

nedošlo,“ dodáva o niečo ďalej. 

Ambasáda o liste 
nevedela
 Hovorkyňa americkej am-

basády Stephanie Fitzmaurice 

pre agentúru SITA v polovici 

júla povedala, že o žiadnom 

otvorenom liste nevedia. 

Viditeľné zmeny by podľa nej 

mali nastať na jeseň. Na bu-

dove veľvyslanectva v súčas-

nosti opravujú fasádu a menia 

okná. Hovorkyňa ambasády 

prisľúbila, že po dokonče-

ní prác odtránia kontajner a 

začnú aj s osádzaním zelene 

a inch prvkov pre zlepšenie 

vzhľadu okolia. Súčasne pri-

pravujú aj dohodu, ktorá by 

mala vyriešiť parkovanie ich 

vozidiel a odstrániť tak parko-

vacie miesta spred budovy. 

(pj, sita)

Nová organizácia dopravy na 
prístavnom moste

kalskej ulice na D1 v smere na 
Prístavný most. V tomto úse-
ku sa doterajšie dva napájacie 
pruhy zlučujú do jedného, 
ktorý sa súčasne predĺži tak, 
aby sa motoristi prichádza-
júci z Bajkalskej ulice alebo 
kruhového objazdu Rondel 
na Prístavný most, zaraďovali 
do dopravného prúdu diaľnice 
D1 omnoho bezpečnejšie, ale 
aby súčasne nespomaľovali 
dopravný prúd diaľnice.

(red, rl)



(dokončenie zo str. 1) 

 Podľa miestneho poslanca 

Juraja Hrčku, uprednostňo-

vanie je za súčasných pod-

mienok jedným z najefektív-

nejších nástrojov parkovacej 

politiky. „Dôležité je, aby pra-

vidlá uprednostňovania boli 

čo najuniverzálnejšie a hlavne, 

z čo najmenším dosahom pre 

Bratislavčanov,“ uviedol.

 Návštevníkom chce však 

mestská časť v každej lokalite 

dopravným značením vyčleniť 

určité množstvo parkovacích 

miest, kde by parkovaciu kar-

tu nemuseli použiť.

 Vyhradené parkovacie 

miesta na evidenčné číslo, 

ktoré si dnes platia obyvate-

lia alebo fi rmy, chce Petržalka 

zrušiť prehodnotiť. Ostanú 

zachované len tie, ktoré sú ur-

čené pre zdravotne postihnu-

tých.

 Vedenie Petržalky sľubuje, 

že z výnosov bude prednost-

ne budovať nové parkovacie 

miesta. Starosta Vladimír Ba-

jan pritom už roky hovorí o 

tom, že v Petržalke budú sta-

vať parkovacie domy.

(rl, sita)
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Kuriér zaostril

Práce na moste Lafranconi 
potrvajú takmer dva mesiace
Minulý víkend začali prá-

ce na výmene mostnej 
rímsy na nadjazde nad diaľ-
nicou D2, v úseku Lamač – 
Petržalka, v križovatke Brati-
slava Petržalka – Kapitulské 
Pole v smere do Rakúska. 
Mostná rímsa je časťou že-
lezobetónovej konštrukcie 
mosta. Sú na nej ukotvené 
bezpečnostné zariadenia ako 

zvodidlá či zábradlie. Dopra-
va na mostnom objekte 
bude čiastočne obmedze-
ná v čase od 18:00 hod. 
do 21. septembra. Doprava 
bude presmerovaná prenos-
ným dopravným značením do 
voľného jazdného pruhu jazd-
ného pásu.

(bak)

Grassalkovichova záhrada bude 
ráno otvárať o hodinu skôr
Od 1. augusta sa do Gras-

salkovichovej záhrady 
dostanete už od 8:00. Staré 
Mesto tak chce vyjsť v ústre-
ty športovcom či mamičkám 
s deťmi. „Pôvodne to bolo až 
od 9:00, čo prekážalo najmä 
športovcom a niektorým ma-
mičkám,“ uviedla hovorkyňa 
Starého Mesta Alexandra 

Obuchová. Nové otváracie 
hodiny Grassalkovichovej 
záhrady sú teda v mesiacoch 
apríl až september od 8:00 do 
21:00. Medická záhrada už 
dva roky otvára brány o 7:00, 
čo vyhovuje práve ranným 
bežcom či mamičkám s ďeťmi. 

(bak)

Linku do Chorvátskeho 
Grobu zachraňuje petícia
Linka č. 630 spájajú-

ca Chorvátsky Grob 
a mesto môže zaniknúť. 
Spoj nemá kto platiť. Do-
teraz si réžiu linky delilo 
hlavné mesto a Chorvát-
sky Grob. Mesto však plá-
nuje výdavky mimo svoje hra-
nice obmedziť. Za ušetrené 
peniaze by chcelo zaviesť lin-
ky do zatiaľ neobsluhovaných 
častí mesta. Chorvátsky Grob 
na platenie celej sumy nemá. 
Pomoc ponúka župa, ktorá 
má však zmluvu s dopravcom 
Slovak Lines, ktorý má na 
kilometer vyššiu sadzbu ako 
Dopravný podnik Bratislava, 
čo by obec taktiež fi nančne 
nezvládla. Proti zrušeniu lin-
ky už spísali petíciu obyvatelia 
priľahlej mestskej časti Vajno-
ry. „Dôvodne sa obávame, že 
zrušením linky dôjde k zvýše-
niu dopravnej záťaže mestskej 
časti Bratislava-Vajnory na už 
aj tak mimoriadne vyťaženej 

ulici Roľnícka. Takýto postoj 
je v prísnom rozpore s dek-
larovanými postojmi mesta v 
zlepšovaní dostupnosti verej-
nej dopravy aj cez zavedenie 
systému bratislavskej integ-
rovanej dopravy, ktorého je 
linka č. 630 súčasťou,“ píše 
sa v texte petície. K petícii sa 
prihlásil aj Chorvátsky Grob. 
Obec a jej časť Čierna voda 
je extrémne rýchlo sa rozví-
jajúcou lokalitou. Chorvátksy 
Grob rýchlym rastom trpí, 
čo je vidieť nie len na dopra-
ve, ale napríklad aj na stave 
kanalizácie, ktorá pri väčších 
dažďoch nestačí vodu odvá-
dzať a časti obce sú tak často 
zaplavované. Podľa listu, ad-
resovanému župe, počíta obec 
so začlenením linky do druhej 
etapy Bratislavskej integrova-
nej dopravy niekedy na jeseň 
tohto roka.

(pj)

Výrub stromov spre-
vádzal výstavbu no-

vej trolejbusovej trate na 
Trenčianskej ulici, ktorá 
je predĺžením jestvujúcej. 
Jej cieľom má byť priblí-
ženie cestujúcich k pre-
stupnému uzlu na Bajkal-
skej ulici. 
 Na výrub stromov upozor-
nil jeden z kandidátov na pri-
mátora, Milan Kňažko. Nejde 
podľa neho len o necitlivé ni-
čenie zelene, ale môže to mať 
podľa neho mať dopad aj na 
samotné fi nancovanie pro-
jektu predĺženia trate pre tro-
lejbusy. Ako informoval, pô-
vodný projekt predĺženia 
trate na Trenčianskej ulici 
z roku 2012 s výrubom 
stromov v rámci posudzo-
vania vplyvov na životné 
prostredie nepočítal.
 Predĺženie trate na Tren-
čianskej ulici je fi nancova-
né z Operačného programu 
Bratislavský kraj, ktorý na 
ňu prispeje 85 % z nákladov 
vo výške 550 tisíc eur, vláda 
prispeje 10 % a mesto spolu-
fi nancuje 5 %. Vedenie mesta 
by malo v prípade, ak sa táto 
hrozba potvrdí, vyvodiť aj 
osobnú zodpovednosť. „Podľa 
mňa je dôvodom na vyvode-
nie osobnej zodpovednosti už 
len samotný prístup k zeleni 
v rámci tohto projektu. Ak to 
podľa súčasného vedenia ma-
gistrátu nestačí, fi nančné ško-

dy, ktoré môžu vzniknúť, tým 
dôvodom určite sú,“ uviedol 
M. Kňažko. 
 Podľa riaditeľa Kance-
lárie primátora Ľubomíra 
Andrassyho, Špeciálny sta-
vebný úrad Bratislavského 
samosprávneho kraja pod-
mienil povolenie výstavby 
trolejbusovej trate na Tren-
čianskej ulici okrem iného 
opravou komunikácií, chod-
níka poškodeného koreňmi 
stromov a výrubom prestar-
nutých stromov. „Stavebné 
povolenie je pritom rozho-
dujúcim kritériom, zákonnou 
podmienkou pre kolaudáciu 
trolejbusovej trate. Ak by trať 
nebola skolaudovaná, mesto 
by prišlo o nenávratný fi nanč-
ný príspevok z fondov EÚ. 
Bratislava by teda mohla prísť 
o fi nancie z EÚ fondov práve 
v prípade, že by vyhovela vý-
zve Milana Kňažka. Musíme 
zdôrazniť, že výrub stro-
mov nebol realizovaný z 
dôvodu výstavby trate, ale 
pre vynútenú investíciu, 
ktorá vznikla z podmienky 
defi novanej v stavebnom 
povolení,“ uviedol Andrassy. 
Ako dodal, náhradná výsadba 
stromov za asi 100-tisíc eur 
bude hradená z bratislavského 
rozpočtu. Keďže ide o vynúte-
nú investíciu zo strany samo-
správy, nemôže byť fi nancova-
ná z európskych fondov.

(rl) 

Na Trenčianskej rúbali stromy, 
magistrát urobí náhradnú výsadbu

Staré prístrešky v Dúbravke 
môžu byť nebezpečné

Jedným z nevyhnutných 
opatrení pri súčasnej 

rekonštrukcii električko-
vej trate v Dúbravke, sú aj 
náhradné autobusy, ktoré 
namiesto električiek premá-
vajú z Karlovej Vsi až na ko-
niec Dúbravky. Cestujúcich 
zváža autobus X5 a zastávky 
má aj na Horných a Dol-
ných Krčacoch. Práve v tejto 
lokalite ešte stále existuje 
niekoľko veľkých kovových 
prístreškov zastávok MHD. 
Sú zrejme pozostatkom mi-
nulosti z čias, kedy tadiaľ 
premávali autobusy. Tieto 
prístrešky bývalých zastá-
vok MHD sú už dlhé roky v 
dezolátnom stave, zub času 
ich nahlodal hrdzou, kon-
štrukcia sa rozpadáva, sú v 
nej zreteľná diery. Na nie-
ktorých odpadáva strešný 

plech, jedna je takmer úplne 
zarastená popínavou buri-
nou....
 Práve pod tieto „prí-
strešky“ boli nasmerované 
dočasné zastávky linky X5. 
Vážnou otázkou je, či pobyt 
cestujúceho v ich blízkosti nie 
je nebezpečný. Môže tomu 
tak byť napríklad v prípade 
silného vetra, či iného zlé-
ho počasia. Žiaľ, ani jedna z 
predchádzajúcich samospráv 
nedala tieto staré a nevyhovu-
júce konštrukcie prístreškov 
zastávok demontovať, alebo 
opraviť. Je zvláštne, že aj keď 
mesto i dopravný podnik ve-
deli, že budú tadiaľ dočasne 
jazdiť náhradné autobusy, ne-
urobili aspoň minimum opat-
rení na zlepšenie ich stavu.

text a foto: rl

Petržalčania chcú ísť v parkovaní 
vlastnou cestou

Bratislavčanom je v komunálnej 
politike najbližšia strana Smer-SD

Bratislavčanom je svo-
jím programom a 

osobnosťami najbližšia 
strana Smer-SD. Ako naj-
sympatickejšiu ju označi-
lo 26,3 percenta respon-
dentov prieskumu, ktorí 
sa rozhodli označiť nie-
ktorú zo strán. 
 Druhou najsympatickej-
šou je pre obyvateľov s tr-
valým pobytom v Bratislave 
strana Sieť, ktorú označilo 
12,6 percenta ľudí, rozhodnu-
tých vyjadriť svoje sympatie 
konkrétnej strane. Vyplýva to 
z výsledkov prieskumu agen-
túry MVK, ktorý robili od 18. 
do 21. júla na vzorke 802 res-
pondentov s trvalým pobytom 
v hlavnom meste.
 Respondentov vyberali 
pravdepodobnostným štatis-
tickým výberom a oslovení 
účastníci odpovedali na do-
tazník v osobnom rozhovore 
zoči-voči. Odpovedali pritom 
na otázku: „Ak by ste vychá-
dzali len z hľadiska bratislav-

skej komunálnej politiky – s 
ktorou politickou stranou 
najviac sympatizujete, ktorá 
je Vám svojím programom a 
osobnosťami bližšia ako iné?“ 
Tretie miesto získala strana 
Obyčajní ľudia a nezávis-
lé osobnosti, ktorú sa roz-
hodlo označiť 10,5 percenta 
ľudí. Nasledovali strany KDH 
so ziskom 10 percent, SD-
KÚ-DS so ziskom 9,8 percen-
ta, SaS so ziskom 8,3 percenta 
a Most-Híd s 6,2 percenta. Pre 
hnutie NOVA sa vyslovilo 5,6 
percenta opýtaných, 3,9 per-
centa respondentov označilo 
ako najsympatickejšiu stranu 
SNS, 1,7 percenta označilo 
stranu Zmena zdola. Strana 
maďarskej komunity si získa-
la 0,4 percenta respondentov. 
Celkovo 4,7 percenta opý-
taných sympatizuje s inými 
stranami. So žiadnou stranou 
nesympatizovalo 30,5 percen-
ta účastníkov prieskumu.

(sita)

Univerzitná nemocnica sa 
ohradila voči tvrdeniam LOZ
Univerzitná nemocnica 

Bratislava (UNB) sa 
ohradila voči podľa nej, 
manipulatívnym a zavá-
dzajúcim vyjadreniam 
LOZ (Lekárske odborové 
združenie), ktoré poskytli 
médiám v súvislosti s roz-
hodnutím Krajského súdu 
Bratislava vo veci parko-
vísk. 
 Krajský súd Bratislava 
zrušil predbežné opatrenie 
Okresného súdu Bratislava 
II vo veci vyberania parkov-
ného. UNB, ako žalovaná 
strana, podala odvolanie voči 
predbežnému rozhodnutiu 
len preto, že obsahovalo  ne-
súlad so skutkovým, materiál-
no-právnym stavom. Okresný 
súd totiž posudzoval vlastníc-
ky vzťah k stavbe podlažného 
parkovacieho domu odlišne 
ako k stavbe pozemnej par-
kovacej plochy. UNB aj týmto 

krokom chránila nemocnicu, 
jej pacientov a zamestnancov, 
nakoľko stále čelí hrozbe pl-
nenia  vysokej škody.  „Ak by 
UNB musela platiť viac ako 
1,5 miliónové odškodné, váž-
ne by to ohrozilo poskytova-
nie zdravotnej starostlivosti 
našim pacientom a v koneč-
nom dôsledku by ohrozilo aj 
zamestnancov nemocnice vo 
forme rizika masového pre-
púšťania. UNB sa preto zá-
sadne ohradzuje voči vyjad-
reniam, že riaditeľ Miroslav 
Bdžoch háji záujmy konce-
sionára. Tieto vyjadrenia sú 
absurdné. UNB rešpektuje 
rozhodnutie Krajského súdu 
Bratislava a počká si na defi ni-
tívny verdikt, nakoľko žaloba 
mesta vo veci trvá“, uvádza sa 
v stanovisku UNB. 

 (rl, red)
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Štyri 
otazky 
pre...

?
Vladimíra KUTKU, riaditeľa 
organizácie Mestské lesy Bratislava

V poslednom období 
sa na vašu organizáciu 
vzniesla kritika v súvis-
losti s ťažbou dreva, ale 
aj s holorubmi. Prečo?
Vladimír Kutka:  Pokiaľ 
ide o holoruby, ide o plo-
chy z roku 2010, kedy bola 
kalamita. Plochy nad Kras-
ňanmi boli v priebehu roka 
2010 a 2011 uvoľňované 
od popadaných stromov, 
následne sme ich zalesnili. 
V dohľadnej dobe by tam 
mal vyrásť les. Posledné  
holoruby sa robili ešte za 
bývalého riaditeľa v roku 
2002, vtedy to bolo povo-
lené, dnes zákon holoruby 
resp. tzv. rúbaňové hospo-
dárstvo zakazuje. My robí-
me len výberkový spôsob. 
Zo zákona máme povinnosť 

holiny zalesňovať, čo je aj na-
ším poslaním. Sadenice tam 
majú teraz výšku možno 80 
cm, z diaľky ich po dvoch ro-
koch nemusí byť vidieť. Mož-
no niečo vyhynie, ale priebež-
ne to dopĺňame. Neverím, že 
máme nejakú plochu, ktorá je 
nezalesnená. Zalesňujeme len 
na jar, kedy má sadenica naj-
väčšiu šancu, že sa ujme.

Kritika smerovala aj k 
ťažbe dreva, že si pri tom 
robí veľa neporiadku, že je 
v lese hluk, najmä z  ná-
kladných áut a píl, a že v 
lesoch stretneme omnoho 
menej zvierat, ktoré uteka-

jú preč...
Vladimír 
Kutka: Ja 
o s o b n e , 
napríklad, 
v noci 
s t re tnem 
v lese aj 
päť srn-
čích ro-
dín, ktoré 
mi križujú 
cestu... Le-
sopark je 
aj poľov-
ným reví-
rom a kaž-
doročne sa 
tu zastrelí 

okolo 130 kusov raticovej zve-
ry (párnokopytníky) a stále 
tu tá zver je. Diviaky sú do-
konca premnožené... Zvieratá 
sú väčšinou nočné živočíchy 
a migrujú viac v noci a majú 
svoje chodníčky, takže v okolí 
turistických trás ich stretnúť 
nemusíte. Ľudia nám píšu, 
alebo nás žiadajú o pomoc 
v súvislosti s diviakmi alebo 
srnami, ktoré sa im dostanú 
na záhrady a pod.

Úlohou Mestských lesov 
Bratislava je spravovať 
lesopark. O čo všetko sa 
staráte konkrétne? 
Vladimír Kutka: Staráme sa 
o územie, udržiavame cyklot-
rás a turistických trás, máme 
na starosti všetky altánky, la-
vičky, mostíky, zbierame od-
padky. V lesoparku máme 150 

košov, kosíme lúky... Robíme 
aktívny manažment územia. 
Zabezpečujeme aj rekreač-
nú a športovú funkciu a aj 
lesnícke činnosti, výchovu a 
pestovanie lesa. Intenzívne 
spolupracujeme s občiansky-
mi združeniami, ktoré prichá-
dzajú do lesoparku s rôznymi 
aktivitami. Zabezpečujeme a 
koordinujeme rôzne športo-
vé podujatia, aktivity skupín 
ľudí, kontrolujeme dodržia-
vanie stanovených podmie-
nok a pod. Vydávame aj tzv. 
povolenky na vjazd autom, 
pričom veľmi veľa ľudí sa chce 
v lesoparku voziť autom, čo 
samozrejme nie je možné. 
Naša organizácia sídli priamo 
v lesoparku, ľudia sa na nás 
môžu obrátiť a aj sa obracajú 
s podnetmi a postrehmi.

Nie je tých povolení pre 
autá do zakázaných zón 
lesoparku priveľa? 
Vladimír Kutka: Na víken-
dový rodinný piknik, na od-
voz materiálu a pod., dávame 
maximálne jedno povolenie. 
Určite nedávame ofi ciálne po-
volenie na päť áut...Ale to, že 
sa tam potom dovezú autami 
aj ďalší, je iná vec. Ďalšia vec 
je nerešpektovanie zákazu 
vjazdu, aj napríklad v okolí 
Rače.
 Nedávno sme boli upo-
zornení na množstvo áut ry-
bárov. Musím ale povedať že 
tzv. vstupky na Cestu mládeže 
vydáva magistrát. Rovnako si 
nemyslím, že tam parkujú le-
gálne aj napriek tomu, že má 
za sklom „rybárska stráž“, či 
„rybársky zväz“ – ani to ich 
neoprávňuje na vjazd bez po-
volenia. Ale to je už záležitosť 
mestskej, či štátnej polície.  
 Pokiaľ ide o elimináciu 
vjazdov áut do lesoparku, veľ-
mi nám pomohla linka MHD 
až na Kačín, pretože znižuje 
tlak ľudí na vjazd autami. Mô-
žeme argumentovať aj tým, že 
sa tam dá vyviezť autobusom. 
Zákaz vjazdu v lesoparku pla-
tí aj pre autá s označením pre 
telesne postihnutých.

(rl)

V lesoparku zastavili ťažbu do konca roka
Aj na základe tlaku ve-

rejnosti a ochranárov 
sa ešte v júni mestskí 
poslanci zhodli na tom, 
že v bratislavských mest-
ských lesoch sa od júla 
dočasne zastaví ťažba 
dreva. Verejnosť kritizuje 
mesto a mestské lesy aj 
za to, že množstvo me-
chanizmov v okolí lúk a 
turistických trás, narúša 
charakter rekreácie tejto 
lokality.
 Hlavné mesto má kom-
penzovať stratu organizá-
cii Mestské lesy Bratislava 
(MLB), pretože za zastavenie 
predaja dreva prídu o 160-ti-
síc eur. Do konca roka mali 
vyťažiť ešte 6-tisíc kubíkov. 
 V lesoch sa zastavila len 
hospodárska ťažba, všetky 
udržiavacie práce, napríklad 
pri prípadnej kalamite, orga-
nizácia môže robiť. „Ak pad-

ne strom, MLB musia zabez-
pečiť, aby bol chodník znova 
priechodný. Je teda nutné 
robiť zásahy, ktoré budú zna-
menať, že tu stretnete aj ľudí 
s pílou, aj autá, ktoré vyvážajú 
drevo. Avšak, bude to len v ta-
kom rozsahu, aby sme udržali 
rekreačný priestor v stave, na 
aký sú ľudia zvyknutí,“ uvie-
dol primátor Milan Ftáčnik. 
Podľa riaditeľa MLB Vladimí-
ra Kutku, v pohotovosti bude 
jeden traktor a asi dve terénne 
nákladné autá. Asi 30 až 40 
percent toho, čo Mestské lesy 
ročne vyťažia, totiž podľa jeho 
slov tvoria popadané stromy.
 Tento rok sa už v lesopar-
ku vyťažilo 8-tisíc kubických 
metrov dreva, MLB chceli 
vyťažiť ešte ďalších 6-tisíc. 
Náhrada straty má byť uro-
bená v podobe presunutia fi -
nancií z kapitoly marketingu 
a reklamy, zo zimnej údržby a 

peniaze by mali ísť aj z posla-
neckých priorít.
 S návrhom na zastavenie 
ťažby prišiel šéf najväčšieho 
mestského klubu SDKÚ-DS, 
Most-Híd Ivo Nesrovnal. 
Poslanci však jeho návrhom 
na zmenu v rozpočte vykryli 
stratu mestským lesom len do 
konca roka. 
 Bratislavský lesopark je 
určený v prvom rade na re-
kreáciu. Má 3-tisíc hektárov 
a stará sa oň 14 zamestnan-
cov. Štyri percentá z neho 
tvorí bezzásahový les. Mest-
ské lesy ročne vyprodukujú 
prírastok drevnej hmoty na 
úrovni 18-tisíc kubíkov, čo je 
aj horná hranica toho, koľko 
možno v lese vyťažiť. Určuje 
to koncepcia starostlivosti o 
les, ktorá sa vytvára na desať 
rokov. Tá súčasná vyprší v 
roku 2015.

(red, rl)

Napísali ste nám

Čitateľ nás zaviedol do lesa: 
„Lesopark v Bratislave je plný holorubov“ (I. časť)
Čitateľ Bratislavského 

kuriéra nás nedávno 
zaviedol do časti lesopar-
ku v lokalite nad Krasňan-
mi. Tvrdí, že Bratislavské 
lesy sú plné holorubov. 
Tvrdí aj to, že čo sa ofi -
ciálne prezentuje o výru-
boch, starostlivosti o les a 
o neexistencii holorubov, 
nie je celkom pravda. Do 
lesoparku chodí viac ako 
40 rokov a pamätá si, koľ-
ko sa ťažilo kedysi a koľ-
ko dnes. Tvrdí, že dnes sa 
ťaží desaťnásobne viac 
ako predtým.
 Za holorubmi sme museli 
zájsť hlbšie do lesa nad známu 
krasňanskú horáreň, stúpanie 
od nej nám trvalo asi 15 až 20 
minút. Pri drevenom altánku 
a ohnisku sme odbočili vľavo 
hore, mimo asfaltovú ces-
tu a onedlho sme sa ocitli na 
„mesačnej“ lúke. Je úplne bez 
stromov, z laického pohľadu 
zarastená výhonkami, bylina-
mi, či vysokou trávou. Apro-
pos, asfaltovými cestami je le-
movaný takmer celý lesopark. 
Náš čitateľ sa pýta - načo? Veď 
ak ofi ciálne cesty slúžia aj ako 
cyklotrasy, stačil by z nich 
úzky pás, nie je potrebná ces-
ta široká pre nákladné autá... 
Zbytočne sa potom míňajú 
peniaze na ich opravu a asfalt 
tiež nie je najlacnejší.
 Ale poďme späť k holoru-
bom. Narazili sme na jeden 
asi desaťhektárový a za ďalším 
radom stromov bol ešte iný, 
podobne veľký. „Na rozdiel od 
toho, čo bolo vyrúbané pred 
tridsiatimi rokmi, holoruby už 
zarástli, ale takým spôsobom, 
že sadeničky vzdialené od 
seba 30-40 cm vytvorili vedľa 
seba taký hustý porast, že tie 
20 – 30 ročné stromy už ne-
môžu poriadne rásť,“ opisuje 
situáciu čitateľ, ktorý v lesoch 
nad Bratislavou vyrastal a cíti 
sa tam ako doma. „Je to taký 
les, že je to vlastne už len dre-
vo. Pre tých, ktorí ho obhos-
podarujú, to už vlastne nie 
je ani drevo, ale len peniaze, 
ktoré rátajú. A predávajú ho 
ako palivové drevo od 20 – 40 
eur za meter kubický. Pritom 
sú to stromy, za predaj kto-
rých by dostali 300, alebo aj 
400 eur .A pri zhodnotení na 
stavebné materiály by mali de-
saťnásobný zisk a pri vyrobení 
nábytku stonásobný..., myslí 

si“. Nemuseli by to podľa neho 
robiť správcovia lesov, ale pri-
družené organizácie, ktoré 
by prinášali stonásobok ceny 
dreva ako čistý zisk. 
 O limite na vývoz dreva 
si myslí svoje:“ Ja čo zažívam, 
tak to množstvo, ktoré oni 
prezentujú, že vyvezú za týž-
deň, tak to ja vidím odvážať 
každý deň. Plné nákladiaky...“. 
My sa pýtame, ako sa to dá 
vlastne skontrolovať, koľko sa 
z hory vyvezie... Čitateľ pri-
znáva, že to nie je jednoduché, 
ale  prichádza s receptom: 
„Musíte ísť na satelit, pustiť 
do vzduchu nejaké lietadielko, 
alebo vrtuľník a spočítať tieto 
plochy. Potom si uvedomiť, 
že každých 15 – 20 metrov 
je jeden dospelý strom, ktorý 
bol vyrúbaný. Sú tu po nich 
len zvyšky ktoré sa už nedajú 
zrátať, pretože zarástli buri-
nou a do toho holorubu sa už 
ani neoplatí sadiť, pretože by 
to boli vyhodené peniaze,“ tvr-
dí. A ako vlastne vznikol taký 
holorub, ktorý máme pred 
očami?, pýtame sa. „Postupne 
vyberali stromy tak, že ich zo-
stalo asi 10 - 15 percent, čiže 
každý desiaty, či ôsmy strom. 
Potom prišiel dážď, pôdu za-
topil, korene namokli a stačil 
slabý vietor, ktorý dokonal 
všetko ostatné a zvyšok stro-
mov už popadal sám. Prezen-
tuje sa to potom ako  klima-
tická a ekologická katastrofa, 
ktorú je potrebné vyčistiť...“
Na otázku, aký režim by mal 
teda mať obhospodarovaný 
les odpovedal: „Les by mo-
hol fungovať tak, že dvesto a 
viacročné stromy by sa vy-

berali priebežne bez ničenia 
okolitého terénu. Dnes exis-
tujú technológie, na základe 
ktorých sa odpílený strom ani 
nedotkne zeme...“. Podľa či-
tateľa mohol mať správca už 
veľa takých moderných stro-
jov a mechanizmov, ktoré by 
boli vzorom pre celú Európu 
a zarábali by pre mesto a le-
sopark slušné peniaze. „Ale 
tým najväčším ziskom nie sú 
eurá z predaja dreva, guľati-
ny, či nábytku, ale to, že by sa 
vytvárala klíma spôsobujúca 
desať až pätnásť percentné 
ochladenie mesta,“ vysvetľuje 
a pokračuje: „Tu v lese je te-
raz asi 20 stupňov, na lúke už 
asi 30 a v meste počas horú-
čav aj 40 stupňov na asfalte a 
iných prehriatych plochách, 
na fasádach ešte viac a vzni-
kajú tzv. tepelné prúdy. Tie 
vyťahujú horúci vzduch až do 
stratosféry, kde sa to stretne 
s chladnejšími škandinávsky-
mi prúdmi a tu to spadne ako 
prietrž mračien, alebo krúpy. 
Toto nie je prírodná zákoni-
tosť, ale spôsobuje to ľudská 
hlúposť. Celé mesto sa stáva 
tepelným komínom a to, čo 
ho ochladzovalo, mizne. Tých 
pätnásť stupňov sme už stra-
tili a pribudli aj v meste a táto 
krajina sa už sama od seba ne-
zalesní a ani pomocou ume-
lých výsadieb, pretože to by 
sa musel každý deň polievať 
každý jeden zasadený strom, 
čo by boli nezmyselné výdav-
ky a náklady.

(rl)
Meno a adresu 

čitateľa máme v redakcii

V nových trolejbusoch len postojačky
Nedávno som sa viezol 

prvýkrát v novom type 

trolejbusov typu Škoda Tr 

30 SOR, linkou 64 (vozidlom 

6004). Na pohľad paráda: mo-

derné technológie, obrazovky, 

krásne čalúnenie. Moje očare-

nie však trvalo len do okamži-

ku, keď som si chcel sadnúť...

 Prosím vás, ktorý od-

ľud takéto vozidlo napro-

jektoval, ktorý byrokrat od 

stola to schválil, a ktorý 

neznaboh ich bez odskúša-

nia nakúpil pre bratislavský 

dopravný podnik?! Moje roz-

horčenie vyplýva z totálneho ig-

norovania akýchkoľvek zásad 

ergometriky, teda vedy, ktorá 

skúma funkčnosť výrobkov v 

súvislosti s rozmermi ľudského 

tela. Totiž ani jedno miesto na 

sedenie neposkytuje pohodlný 

priestor pre nohy cestujúcich!! 

Úplne nemysliteľné je zaplne-

nie štvorsedadlového miesta 

s nohami oproti sebe. Nákup 

týchto vozidiel pre Dopravný 

podnik Bratislava len potvr-

dzuje, že sa stávame – svojím 

spôsobom – smetiskom Euró-

py, veď pravdepodobne takéto 

trolejbusy nikto iný nechcel. 

Skutočne mi to pripomína 

dovoz pokazeného poľské-

ho mäsa alebo škodlivých 

a nepoužiteľných hračiek 

z Číny. Veľmi by ma zaují-

malo pozadie nákupu ta-

kýchto nefunkčných vozidiel 

a tiež to, či bude voči nieko-

mu aj vyvodená zodpoved-

nosť. Jedno je isté: najpoho-

dlnejšie cestovanie v nových 

trolejbusoch typu Škoda Tr 

30 SOR je postojačky.

Ján Zášek, Bratislava 
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Napísali ste nám
Bude  sa stavať  polyfunkčný 
areál na Lamačskej

Na mape Bratislavy 
sa vypĺňajú posledné 

voľné plochy v bezprostred-
nej blízkosti  Lesoparku. 
Aj na Lamačskej a pri-
ľahlých uliciach. Nepri-
búdajú len administratív-
ne budovy ale aj byty. So 
všetkým, čo k tomu patrí: 
s obyvateľmi - dospelými, 
deťmi, kočíkami,  statickou 
aj dynamickou dopravou, 
k tomu turisti, návštevníci 
lesoparku a MHD. Poriad-
ne sa nám to tu zahustilo. A 
ešte zahustí.
 V jeseni 2014 sa má začať 
s výstavbou polyfunkčného 
areálu so supermarketom. 
Obchody v blízkosti nie sú, 
nehovorím, že sa super-
market nezíde ale pribudnú 
ďalšie byty a ďalší ľudia. 
Dopravná obsluha nových 
objektov sa plánuje z uli-
ce  K Železnej studienke. 
A o toto ide.
 Ulica K Železnej stu-
dienke je už dnes  maxi-
málne vyťažená a na takýto 
stavebný boom nebola vo-
pred pripravená. Najdô-
ležitejšie, čo tam chýba sú 
chodníky pre peších. Pritom 
pešia doprava je tam dosť 
hustá, okrem obyvateľov  
prechádzajú aj cez kruhový 
objazd pacienti z Vojen-
skej nemocnice, cestujúci 
z MHD, zamestnanci tam 
sídliacich fi riem, turisti a 
cyklisti , idúci na Železnú 
studienku a všetci krížom 
krážom.  Naviac, chodí tam 
veľa školopovinných detí 
,dochádzajúcich s  MHD  
do ulíc, priľahlých k ulici K 
železnej studienke. Chyba sa 
stala, že pri výstavbe kruho-

vého objazdu sa vôbec neriešil 
problém napojenia pešej do-
pravy na okolité ulice. Podľa 
môjho názoru bolo by nanaj-
výš vhodné, keby sa táto chyba 
spolu s výstavbou chodníkov 
na ulici K Železnej studienke 
stala súčasťou projektu pri-
pravovanej výstavby.  Vyrieši 
sa aj chaotické parkovanie na 
ulici K Železnej studienke, ne-
upravené krajnice s hlbokými 
jamami po daždi plnými vody. 
Polyfunkčný objekt stavia iste 
bohatý investor, pre ktorého 
to bude menší problém uro-
biť to ak ho mesto zaviaže 
v rámci výstavby ako už te-
raz možno len nedôslednos-
ťou alebo nepozornosťou pri 
povoľovaní stavby si pripra-
viť a následne dodatočne ale 
nevyhnutne urobiť stavbu 
z oveľa chudobnejšieho  mest-
ského rozpočtu.
 A vôbec, dopravným na-
pojeniam sa pri zahusťovaní  
ale aj pri tvorbe nových ulíc 
v záhradách venuje zo strany 
mesta a mestských častí nedo-
statočná pozornosť, vznikajú  
potom ťažko prejazdné ulice, 
bez minimálnych chodníkov, 
v kopcovitých terénoch, nebez-
pečné aj v lete, nieto v zime, 
nedôstojné hlavného mesta. 
Príkladov len v Starom meste 
je viac ako dosť : zo starších 
ulica Na Hrebienku, Slávičie 
údolie,  Korabinského a me-
dzi poslednými  je bez chod-
níkov aj ulica Kysucká, ktorá 
sa zastavuje v posledných 3-4 
rokoch, dokonca s takýmto 
prístupom pre peších je tam aj 
objekt materskej škôlky.

 Ing.Milota Musilová

Spor o novostavbu 
Domino pokračuje
Zástupcovia vlastníkov 

bytov a nebytových 
priestorov na Jasovskej 
2-12 v Bratislave sa od-
volali voči rozhodnutiu 
stavebného úradu brati-
slavskej Petržalky o doda-
točnom povolení stavby 
polyfunkčného súboru 
Domino. 
 Ako informovala jedna 

z vlastníčok bytov na Jasov-

skej ulici Monika Voleková, 

urobili tak pre porušenie via-

cerých ustanovení stavebné-

ho zákona. Zástupcovia teraz 

žiadajú stavebný úrad o zru-

šenie dodatočného povolenia 

stavby a vydanie rozhodnutia 

o jej odstránení.

 Zástupcovia vlastníkov 

bytov predložili ako súčasť 

odvolania aj svetlotechnický 

posudok autorizovaného sta-

vebného inžiniera, podľa kto-

rého pripravovaná výstavba 

spôsobí v 11 bytoch nedovo-

lené skrátenie času preslne-

nia pod normu stanoveného 

časového limitu jeden a pol 

hodiny. 

 Voleková upozorňuje aj 

na to, že stavebníci v rozpore 

s legislatívou menia účel časti 

stavby, keď zmenili funkčné 

využitie objektov D a E z pô-

vodného nájomného bývania 

pre seniorov na apartmánové 

nebytové budovy, ktoré majú 

slúžiť ako ubytovacie zariade-

nie na krátkodobé pobyty, pri-

čom účel bývania pre seniorov 

úplne vynechali. 

 Petržalský stavebný úrad 

vydal rozhodnutie o dodatoč-

nom povolení prác na poly-

funkčnom súbore Domino na 

Jasovskej ulici v júni. Žiadosť 

o dodatočné povolenie stavby 

podali 13. februára stavebníci 

Subcentro s.r.o., a Aquaterm, 

spol. s.r.o. O zastavení stavby 

rozhodol petržalský staveb-

ný úrad 31. januára. Konateľ 

spoločnosti Aquaterm s.r.o., 

Miroslav Skovajsa povedal, že 

postupujú v súlade so záko-

nom a chybu urobil úradník, 

ktorý pripojil k územnému 

rozhodnutiu nesprávny vý-

kres, pričom celá stavba je 

v súlade s tým, čo bolo v sta-

vebnom povolení. Rozhodnu-

tie o umiestnení stavby vydalo 

v roku 2007 ešte bývalé vede-

nie Petržalky. Mestská časť 

následne vydala 27. októbra 

2011 rozhodnutie o povole-

ní stavby, ktoré vychádzalo 

z rozhodnutia o jej umiestne-

ní a ďalších vyjadrení a stano-

vísk.

(red, sita)

V Pharos Parku sa začala 
výstavba hobbymarketu

V budúcej novej ob-
chodnej a nákupnej 

lokalite Pharos Park, sa v 
uplynulých dňoch začala 
výstavba hobbymarke-
tu nemeckej spoločnosti 
Bauhaus. Ide o výstavbou 
prvej predajne tejto spo-
ločnosti na Slovensku.
 Predajňa Bauhaus vyrastie 
na časti 50-hektárového úze-
mia, kde developerská spo-
ločnosť Development 4, a. s. 
dokončila a skolaudovala celú 
dopravnú a technickú infraš-
truktúru. Zóna má vydané aj 
kladné stanovisko posudzo-
vania vplyvov na životné pro-
stredie. Projekt pokračuje vý-
stavbou vonkajšej dopravnej 
infraštruktúry, napríklad aj 
budovaním pešieho prepoje-
nia z Avionu popod diaľnicu. 
Po spoločnosti Bauhaus za-
čne s výstavbou nábytkársky 
obchod Sconto, ktorý vlast-
ní v zóne Pharos  pozemok 
a rovnako má vydané všetky 
potrebné povolenia na výstav-
bu.  Pripojiť by sa mal aj fran-

cúzsky predajca športových 
potrieb Decathlon. Prevádzky 
by mohli byť k dispozícii na 
budúci rok. 
 Projekt Pharos Park Bra-
tislava chce doplniť a posilniť 
silnú obchodnú zónu v najna-
vštevovanejšej lokalite Avion 
Shopping Center. Výhodou 
projektu má byť jeho poloha 
s dostupnosťou diaľnice D1 
smerom do centra Bratislavy, 
ako aj v smere na Žilinu a vý-
chod Slovenska a v smere do 
Maďarska, Rakúska a Českej 
republiky. Na okraji zóny je 
vybudovaný nový distribučný 
uzol pre prepravnú spoloč-
nosť DHL. Celkovo na ploche 
vyše 24 hektárov má vyrásť 
vyše 240-tisíc m2 predajnej 
plochy s takmer 2 250 parko-
vacími miestami. Projekt by 
mal ponúknuť aj 2-tisíc pra-
covných miest. Navrhované 
sú  jedno, dvoj a trojpodlažné 
obchodné prevádzky so sa-
mostatnými vstupmi.

(rl, red)

Projekty a výstavba
V Petržalke majú vyrásť dva 
mrakodrapy Alfa Park Tower

V Petržalke chce in-
vestor v blízkosti 

mosta Apollo postaviť 
dve veže. Výška každej z 
nich má byť 101,5 metra. 
Predpokladaný začiatok 
výstavby je jún 2015.
 Výstavba by mala trvať 
asi dvadsať mesiacov. Zo 
zámeru vyplýva, že stavba 
pojme plochu 18 785 met-
rov štvorcových. Prevažu-
júcu administratívu v dvoch 
polyfunkčných budovách 
doplnia o občiansku vy-
bavenosť. Naplánované je 
vybudovanie 1340 parkova-
cích miest. 
 Lokalita, v ktorej sa 
plánuje stavať je blízko Du-

naja. Zo severu je ohraničené 
dunajskou hrádzou, z juhu 
Einsteinovou ulicou, zo zá-
padu Jantárovou ulicou a z 
východnej strany estakádou 
Prístavného mosta. Celkové 
predpokladané náklady 
na Alfa Park Tower A sú 
45 780 800 eur, náklady na 
Alfa Park Tower B sú tiež 
45 780 800 eur. Investorom 
jednej z vežiakov je spoloč-
nosť Inlogis V, ktorá má pat-
riť pod developerskú skupinu 
HB Reavis, ktorá postavila aj 
Aupark. Druhú vežu pripra-
vuje spoločnosť Popper Capi-
tal, ktorá má byť napojená na 
skupinu J&T. 

(red, rl)

ZSE varuje pred podvodníkmi, chcú získať od ľudí peniaze
Spoločnosť Západo-

slovenská energetika 
(ZSE) varuje ľudí pred 
podvodníkmi. V uplynu-
lých dňoch totiž dostala 
od viacerých zákazníkov 
informácie, že ich oslovili 
pochybné osoby a chceli 
od nich získať peniaze, 
pričom sa vydávali za ofi -
ciálnych zástupcov do-
dávateľa.
 Takéto prípady zare-

gistrovali viacerí zákazníci 

v Nitrianskom, Trnavskom a 

Trenčianskom kraji, nedá sa 

však vylúčiť, že sa podvod-

níci postupne presunú aj do 

iných regiónov.

ZSE vyzýva svojich 
klientov 
 ZSE preto vyzýva svojich 

klientov, aby boli ostražití 

pred osobami, ktoré budú 

žiadať vyplatenie hotovosti 

za akékoľvek služby dodáva-

teľa. V prípade potreby by sa 

ľudia mali obrátiť na zákaz-

nícku linku spoločnosti ale-

bo priamo na políciu. 

Spoločnosť podá 
čoskoro trestné 
oznámenie
 Spoločnosť pripravuje 

v záujme zabránenia takým-

to praktikám a ochrany re-

putácie trestné oznámenie 

na neznámeho páchateľa, 

ktorý poškodzuje dôverči-

vých ľudí a meno dodávateľa 

elektriny a plynu. 

Zástupcovia ZSE 
nemanipulujú s 
hotovosťou 

 Zástupcovia ZSE nikdy 

podľa informácií v tlačovej 

správe nemanipulujú s ho-

tovosťou. Výmeny zariadení 

prevádzkovateľ distribučnej 

sústavy alebo siete ohlasuje 

vopred a jeho zamestnanci 

nevyžadujú za budúce alebo 

vykonané práce platbu v ho-

tovosti.

Všetky platby súvisiace 
s dodávkami a distribú-
ciou energií sú vo forme 
faktúr
 Všetky platby, ktoré súvi-

sia s dodávkou a distribúciou 

elektriny a plynu, sú vo for-

me faktúr. „Ak cudzia osoba 

pri dverách hovorí niečo iné, 

odporúčame byť ostražití,“ 

varuje v tlačovej správe ZSE. 

Zástupca spoločnosti musí 

v prípade nejasností ukázať 

svoj osobný doklad, pričom 

jeho meno si môže zákazník 

overiť na Zákazníckej linke 

ZSE 0850 111 555, počas 

pracovných dní od 7:00 do 

19:00 alebo osobne v ZSE 

centrách.

Staromestské ulice sú po-

čas letných mesiacov 

rušnejšie ako inokedy, mest-

ská časť robí v rámci svojich 

kompetencií opatrenia, aby 

zamedzila rušeniu nočného 

pokoja. Okrem iného Staré 
Mesto ako jediná mestská 
časť pristupuje aj k mera-
niu hladiny hluku. Merania 

sa uskutočnili napríklad aj 

Hlučným hrozí vysoká pokuta
v noci z piatka na sobotu 18. 

júla. Oba podniky, v ktorých 

bola kontrola vykonaná (Mi-

chalská ulica a Ventúrska 

ulica), výrazne prekročili prí-

pustnú hladinu hluku. Vý-
sledky budú postúpené na 
správne konanie, hrozí im 
pokuta do výšky 6638 eur.

(basm)
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Leto je v plnom prúde, ako 
prázdninuje kandidát na 
post primátora?
Pracovne. Dúfam, že stihnem 
stráviť aspoň týždeň s man-
želkou a vnukom v Tatrách. 
Mám totiž aj nejaké fi lmo-
vanie, ktoré som prijal ešte 
predtým, ako som sa defi ni-
tívne rozhodol kandidovať na 
primátora. Najviac času však 
venujem stretnutiam s ľuďmi 
a samozrejme môjmu tímu, 
s ktorým pripravujeme rieše-
nia problémov v Bratislave. 

Aké riešenia to budú?
Ako som to avizoval, konkrét-
ne riešenia predstavím Brati-
slavčanom na začiatku jesene 
v rámci Správy o stave mesta. 
Nechcem totiž iba pomenovať 
problémy a sľúbiť lepšie cesty, 
krajšie verejné priestory, ale 
aj povedať, ako to chcem ako 
primátor zrealizovať. Sľubov 
sme v Bratislave počuli už 
dosť. 

Nedávno ste prišli do Ná-
rodnej rady SR s návrhom 
zákona, ktorý má riešiť 
kauzy ako výrub na Koli-
be. Je to niečo iné, nesú-
visiace s touto správou?
Nie, naopak, je to spôsob, 
ako chcem riešiť problémy 
v meste. Nechcem rozprávať 
o tom, prečo sa nedalo zabrá-
niť výrubu lesa na Kolibe, po-
važujem za správne navrhnúť 
aj konkrétne riešenie. Výrub 
stromov v tejto kauze je totiž 
typickým príkladom toho, že 
v Bratislave sa ochrana verej-
ného záujmu a zelene rieši, 
keď už je neskoro. A niekedy 
dokonca len vtedy, keď sa na 
to príde. 

V čom vidíte riešenie, kto-
ré ste navrhli poslancom 
Národnej rady?
Začiatok kauzy Koliba spočí-
va vo vykšeftovaní pozemkov 
štátneho podniku v lukratív-
nej časti Bratislavy bez ve-
domia mesta a aj verejnosti. 
Navrhujem, aby malo mesto 
v takýchto prípadoch, keď ide 
štátny subjekt meniť pozemky 
zo súkromníkom, prednostné 
právo tento pozemok získať 
rovnakým spôsobom. Na čo 
by vám, ako súkromníkovi, 
boli také lukratívne pozemky 
na Kolibe, ak nie na výstavbu? 
Rozbehli by ste tam lesné hos-
podárstvo a trvalo udržateľnú 
ťažbu dreva? 

Všetci vieme, že nie. Ale 
prečo by mali štátne pod-
niky preferovať mesto 
pred súkromníkom?
Prečo nie? Je úplne absurdné, 
aby štátny subjekt neponúkol 
takýto svoj majetok najprv 
mestu. Filozofi a, že Lesy SR, 
či iné štátne podniky, nemajú 
povinnosť ponúknuť takýto 
majetok iným subjektom ve-
rejnej správy, je zlá. Ak Le-
som SR stačili za pozemky na 
Kolibe pozemky v Handlovej, 
prečo by im nemohlo ponúk-

nuť mesto svoje, z pohľadu 
Bratislavčanov menej dôleži-
té, pozemky? Mesto by malo 
prirodzene chrániť lokálny ve-
rejný záujem, a preto by malo 
mať na to aj nástroje. Potom 
sa všetci čudujeme, kde nám 
čo vyrastie, alebo naopak, ako 
v prípade Koliby, zmizne. 

Mesto a mestské časti 
môžu nepovoliť výstavbu 
na takýchto pozemkoch a 
ochrániť ich aj týmto spô-
sobom.
To je síce pravda, ale prav-
dou je aj to, že hoci sa mož-
no na Kolibe stavať nakoniec 
nebude, za obeť už padli aj 
100-ročné stromy, ktoré boli 
súčasťou lesoparku. Z po-
hľadu Bratislavčanov teda už 
vznikla škoda. V lesoparku 
máme zrazu územie, kde 
budú stromy dorastať desiat-
ky rokov, ak ich tam vôbec 
vysadia. Ak sa takéto pozem-
ky dostanú do správy mesta, 
sú našťastie pod prísnejším 
drobnohľadom verejnosti a 
aktivistov, ako keď ich prevá-
dzajú v Banskej Bystrici. 

Naozaj si myslíte, že v prí-
pade mesta bude dosah 
verejnosti na kauzy lepší?
Verejnosť dnes vie veľmi efek-
tívne vyvinúť tlak aj na ma-
gistrát, aj na zastupiteľstvo. 
A to je správne. Keďže mám 
s takýmto kšeftovaním s po-
zemkami zásadný problém, 
chcem, aby aj zákon dal väč-
šiu právomoc mestu na to, aby 
tomu zabránilo. Ak bude o 
pripravovanej zámene vedieť, 
vie sa na to pripraviť. 

Nedávno ste požiadali re-
zort zahraničných vecí aj 
o vyčlenenie peňazí pre 
Bratislavu na prípravu na 

predsedníctvo Slovenska 
v EÚ. 
Áno, urobil som to, pretože 
z môjho pohľadu je nepo-
chopiteľné, že tak doteraz 
nespravil samotný magis-
trát. Bratislava bude od júla 
do decembra 2016  hlavným 
mestom Európy. Budeme tu 
hostiť viac ako 150 vrchol-
ných rokovaní zástupcov zo 
všetkých 28 členských krajín. 
Je to prestížna udalosť aj pre 
mesto, aj pre celé Slovensko. 
Navyše sa zopakuje až za 14 
rokov, keď bude Slovensko 
znova predsedajúca krajina. 
Bohužiaľ si nemyslím, že Bra-
tislava je pripravená na úlo-
hu hostiteľského mesta. Ani 
čo sa týka úrovne verejných 
priestranstiev, ciest, chodní-
kov, ani organizačne. 

Hovoríte o organizačnej 
príprave, ale podľa vyjad-
rení magistrátu nevyplý-
vajú pre Bratislavu z pred-
sedníctva žiadne úlohy.
V Bratislave bude v priebehu 
šiestich mesiacov 150 poduja-
tí politických špičiek. Naprí-
klad aj viacdňové vrcholové 
stretnutia na úrovni minis-
trov 28 krajín,  kde sa počíta 
s 300 účastníkmi a až 300 no-
vinármi. V dopravnej špičke 
sa tu budú presúvať kolóny, 
predpokladám aj potrebu is-
tých bezpečnostných opatre-
ní, možno dôjde k drobným 
obmedzeniam MHD, keďže 
sa napríklad počíta s budo-
vou Reduty ako rokovacím 
miestom. Naozaj si niekto na 
magistráte myslí, že to ani 
trochu neskomplikuje bežný 
život Bratislavčanov alebo 
pohyb turistov? Dobre vieme, 
že ak dopravne kolabuje cen-
trum, autá na mostoch a ob-
chvate tiež stoja. 

V tejto súvislosti ste žia-
dali pre mesto od vlády 
aj peniaze zo štátneho 
rozpočtu. Prečo by mala 
vláda fi nancovať rekon-
štrukciu bratislavských 
priestorov?
Z jednoduchého dôvodu. 
Zobrali by členovia vlády s 
pocitom hrdosti peši minis-
trov EÚ28 z Úradu vlády cez 
Námestie Slobody s rozbitou 
nefunkčnou fontánou a dlaž-
bou, ktorá naozaj hádam za-
žila ešte aj Gottwalda. Alebo 
taká prechádzka cez Obchod-
nú ulicu či Námestie SNP do 
centra? A to hovoríme o ve-
rejnom priestore, navyše aj 
v časti mesta, kde sú vládne 
budovy. Čo potom ešte širšie 
centrum a ďalšie časti mesta? 
Dlažba v centre meste je tr-
valo tak znečistená a fľakatá, 
že to tu vyzerá, ako keby sme 
mali v Bratislave každú noc 
karneval.  

Stále môže vláda povedať, 
že sa na to mala Bratisla-
va pripravovať sama. 
Súhlasím, že sa na to Bratisla-
va mala pripravovať minimál-
ne od roku 2012, kedy sa zača-
li prípravy zo strany vlády. To, 
že súčasné vedenie magistrá-
tu v tejto, ale asi nielen tejto, 
otázke zlyhalo, je zrejmé. Ne-
súhlasím s tým, že by si mala 
prípravy v plnej miere Brati-
slava fi nancovať sama. Košice 
napríklad na úlohu Európske-
ho hlavného mesta kultúry v 
roku 2013 získali viac ako 70 
mil. eur dotácií. Je pravda, že 
vedenie Košíc, súčasné, ale 
aj predošlé, aktívne komuni-
kovali od roku 2008 s dvoma 
rôznymi vládami. 

Hovoríte o rekonštrukcii 
verejných priestorov. Stí-

ha sa to vôbec do začiatku 
predsedníctva?
Keďže magistrát túto tému 
doteraz neriešil, nedá sa 
spraviť všetko. Odmietam 
však jednoducho rezignovať 
a tváriť sa, ako to povedali 
predstavitelia mesta, že „pre 
Bratislavu z predsedníctva 
nevyplývajú žiadne úlohy.“  Ak 
sa má niečo rozumné stihnúť, 
musí to byť budúci rok, preto-
že v  na jar 2016 už neurobíme 
dokopy nič.  

To znamená, že už je ne-
skoro. 
V zásade je už päť minút po 
dvanástej, ale hlavné mesto 
jednoducho nemôže rezigno-
vať a musí skúsiť spraviť, čo sa 
dá. Vláda bude už v auguste 
schvaľovať rozpočet predsed-
níctva, v ktorom nie je zatiaľ 
ani euro pre Mesto Bratislava. 
Požiadal som preto v rámci 
pripomienkového konania 
ministerstvo zahraničných 
vecí o prísľub fi nančnej po-
moci, rovnako som sa k tejto 
téme stretol aj s ministrom 
Miroslavom Lajčákom. Ako 
som povedal, ako Bratislav-
čan odmietam rezignovať len 
preto, že už teraz magistrát 
mešká.

Kedy predstavíte program, 
s ktorým kandidujete?
Bratislava má problémov 
príliš veľa. Keďže sme začali 
na ich riešeniach intenzívne 
pracovať až po ohlásení kan-
didatúry v júni, nechali sme si 
celé leto na prípravu reálnych 
riešení. Ucelene ich chcem 
predstaviť v septembri, kedy 
by som rád otvoril verejnú 
diskusiu – aj s občianskymi 
združeniami a aktivistami. 
Bohužiaľ, práve oni museli 
často v posledných rokoch 
nahradiť magistrát pri identi-
fi kovaní a riešení problémov. 

Napriek tomu, nebude 
v septembri neskoro?
Určite nie. Uvedomujem si, 
že ľudia za necelý rok už ab-
solvovali troje voľby, a predsa 
len to leto si každý chce tro-
chu nechať aj pre seba. Reš-
pektujem to a myslím, že po 
prázdninách budú mať Brati-
slavčania dosť času vyhodno-
tiť ponuky kandidátov. A po-
vedať si, kto podľa nich môže 
reálne pomôct riešiť rokmi 
nahromadené problémy náš-
ho hlavného mesta.

Čo chcete riešiť okamži-
te?
Žijem v Bratislave desiatky 
rokov a myslím, že problémy 
nášho mesta sa nemenia, čo, 
bohužiaľ, svedčí o tom, že sa 
ich nedarí riešiť. Pracujeme 
na návrhoch konkrétnych rie-
šení v oblastiach ako je dopra-
va, parkovanie, mestská hro-
madná doprava, fi nancovanie 
a zeleň, ale chceme sa pozrieť 
aj na územné plánovanie. 

Hovoríte o parkovaní, vie-

te naznačiť čo chcete na-
vrhnúť?
Určite hovorím, že bez zave-
denia rezidenčného parko-
vacieho systému sa v otázke 
parkovania nepohneme ďalej. 
Mesto, cesty a parkovacie ka-
pacity nenafúkneme. Je úplne 
štandardné, ak majú lepšie 
postavenie obyvatelia mesta, 
ktorí na jeho chod prispievajú 
cez podielové dane, ale aj cez 
dane z nehnuteľnosti. Ten-
to systém dôverne poznám 
z môjho pôsobenia v Prahe, 
ale aj z Viedne, je to niečo, čo 
tu malo už dávno byť. Ruka 
v ruke s tým ide aj upratanie 
v Dopravnom podniku Brati-
slava, pretože nemôžeme od 
ľudí čakať, že odstavia autá, ak 
nemajú prijateľnú/slušnú? al-
ternatívu k nim. Riešenia, kto-
ré pripravujeme, chcem určite 
prekonzultovať aj s odbornou 
verejnosťou. 

Keď ste oznámili kandida-
túru na primátora, najmä 
na sociálnych sieťach ho-
voril, že si len idete kom-
penzovať neúspešnú kan-
didatúru na prezidenta. 
Áno, čítal som tieto diskusie 
na sociálnych sieťach. V pre-
zidentských voľbách som do-
stal štvrť milióna hlasov obča-
nov tejto krajiny, čo je viac ako 
dostali niektoré politické stra-
ny v parlamentných voľbách 
2012. V Bratislave som dostal 
takmer 55 tisíc hlasov, čo bolo 
najviac spomedzi všetkých 
kandidátov. Rád by som túto 
dôveru splatil Bratislavčanom 
tým, že aj s ich pomocou zme-
ním fungovanie mesta. 

Hovoríte, že chcete zá-
sadným spôsobom meniť 
chod mesta. Nebojíte sa, 
že narazíte?
Ani v minulosti som nemal 
problém ísť proti prúdu. Mys-
lím, že všetci vidíme, že to je 
to, čo je potrebné na zmenu 
v Bratislave. Ako občiansky 
kandidát nemusím skladať 
účty žiadnej straníckej centrá-
le, či prihliadať na stranícke 
dohody. Jediné, čo ma zaují-
ma, je, aby mesto začalo ko-
nečne normálne fungovať. 

Je však rozdiel medzi veľ-
kou a komunálnou politi-
kou. Ste na funkciu primá-
tora pripravený?
Politika je len jedna a to ob-
hajovanie verejného záujmu. 
Komunálna politika je viac 
o manažmente a riadení. Bo-
haté skúsenosti s tým som 
zbieral nielen ako minister, ale 
napríklad aj ako generálny ria-
diteľ televízie. Mám predstavu 
a aj riešenia ako naše mesto 
priblížiť do stavu, ktorý mu 
prináleží. Podľa lichotivých 
štatistík totiž žijeme v 5. naj-
bohatšom regióne EÚ, myslím 
ale, že to obyvatelia Bratislavy 
vôbec necítia. 

(red)

Bratislavčania počuli už príliš veľa sľubov, ja im ponúknem aj konkrétne riešenia, 
hovorí kandidát na primátora Bratislavy Milan Kňažko.
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SPRIEVODNÉ PODUJATIA KULTÚRNEHO LETA V AUGUSTE
5. august 
Šermiarske utorky 
v Starej radnici 
18:30 hod. 
Duelové pásmo: Ukážky 
šermu a boja zbraňami zo 
16. a 17. storočia

19:15 hod.
Šermiarsko-divadelné 
predstavenie: Ulice 
starého Prešporka
Pred vystúpením krátky 
historický pochod 
ulicami Starého mesta
Účinkuje: Skupina 
historického šermu 
Corvus Arma – Havrani
Vstupné: 1 - 3 €

10. august
16:30 hod.

Kultúrne leto v SNG
Siesta v galérii: nestex / 
nestála expozícia SNG
Nedeľný pohodový výklad 
s lektorom prierezovo 
predstaví celú výstavu
SNG, Esterházyho palác, 1. 
poschodie
Vstup voľný

12. august
Šermiarske utorky 
v Starej radnici
18:30 hod. Duelové pásmo: 
Ukážky boja chladnými a 
strelnými zbraňami

19:15 hod. Šermiarsko-
divadelné predstavenie: Ulice 
starého Prešporka 
Pred vystúpením krátky 
historický pochod ulicami 

Starého mesta
Účinkuje: Skupina 
historického šermu Corvus 
Arma – Havrani
Vstupné: 1 - 3 €
Nádvorie Starej radnice (v 
prípade zlého počasia sa 
vystúpenia rušia)

19. august 
Šermiarske utorky 
v Starej radnici
18:30 hod. Duelové pásmo: 
Vojenské manévre

19:15 hod. Šermiarsko-
divadelné predstavenie:
Pred vystúpením krátky 
historický pochod ulicami 
Starého mesta
Účinkuje: Skupina 

historického šermu Corvus 
Arma – Havrani
Vstupné: 1 - 3 €
Nádvorie Starej radnice (v 
prípade zlého počasia sa 
vystúpenia rušia)

21. august
18:00 hod. 
Kultúrne leto v SNG
Letný večer na výstave: nestex 
/ nestála expozícia SNG
Kurátorský komentár 
Dušana Burana v netradične 
inštalovanej expozícii 
najvýznamnejších diel 15. – 
18. storočia zo zbierky SNG s 
dôrazom na obdobie gotiky.
SNG, Esterházyho palác, 1. 
poschodie
Vstupné 4 / 2, priatelia SNG 

vstup voľný

24. august
16:30 hod. 
Kultúrne leto v SNG
Siesta v galérii: DVE 
KRAJINY Obraz Slovenska. 
19. storočie × súčasnosť
Nedeľný pohodový výklad 
s lektorom prierezovo 
predstaví celú výstavu
SNG, Esterházyho palác, 2. a 
3. poschodie
Vstup voľný
Nádvorie Starej radnice (v 
prípade zlého počasia sa 
vystúpenia rušia)

26. august
Šermiarske utorky 
v Starej radnici

18:30 hod. Duelové 
pásmo: Ukážky šermu a 
boja zbraňami zo 16. a 17. 
storočia

19:15 hod. Šermiarsko-
divadelné predstavenie: Zo 
života vojaka
Pred vystúpením krátky 
historický pochod ulicami 
Starého mesta
Účinkuje: Skupina 
historického šermu Corvus 
Arma – Havrani
Vstupné: 1 - 3 €
Nádvorie Starej radnice (v 
prípade zlého počasia sa 
vystúpenia rušia)

Zdroj: BKIS

TIPY NA VOĽNÝ ČAS – ŠPECIÁL – LETNÉ KINÁ
LETNÉ KINO 
V PISZTORYHO PALÁCI

Na nádvorí nedávno otvo-

reného Kina Film Europe v 

Pisztoryho paláci sa počas 

júla a augasta udomácnilo 

letné kino. Pri sledovaní sa 

budete môcť občerstviť kva-

litným vínom, proseccom či 

inými osviežujúcimi nápoj-

mi. Premieta sa každý štvr-

tok a piatok o 21.00 až do 29. 

augusta. Vstupenka do letnej 

fi lmovej záhrady stojí 3 eurá.

7. august 

Život tej druhej (La vie d‘une 

autre), Francúzsko / Luxem-

bursko / Belgicko, 2012, Ré-

žia: Sylvie Testud

Celovečerný hraný debut 

mladej talentovanej francúz-

skej herečky a režisérky Syl-

vie Testud (Lourdes, 2009; 

Edith Piaf, 2007) prináša 

adaptáciu rovnomenného ro-

mánu Frédériquea Deghelta. 

Ľahká romantická komédia 

je ako správne namiešaný 

drink s tajomstvom, zľahka 

prikorenený dávkou mys-

téria i drámy. Príbeh začína 

stretnutím Marie a Paula, 

ktorí prežívajú lásku na prvý 

pohľad. Naplánujú a urobia 

si výlet na pláž a vášnivá noc 

môže začať. Ale na druhý 

deň ráno sa Marie zobudí a 

s hrôzou zistí, že si nedokáže 

spomenúť na posledných de-

sať rokov svojho života.

21:00

21. august
Tu to musí byť (Th is Must Be 

the Place), Francúzsko, Írsko, 

Taliansko, 2011, Réžia: Paolo 

Sorrentino

Cheyenne je bývalá rocková 

hviezda. Hoci má 50 rokov, 

stále nosí „gotiku“ a žije z 

tantiém. Po smrti otca o ňom 

zisťuje, že bol posadnutý 

pomstou za príkoria, ktorých 

sa mu počas vojny dostalo v 

Osvienčime z rúk dôstojníka 

SS, ktorý sa skrýva kdesi v 

Spojených štátoch. Cheyen-

ne sa rozhodne pokračovať 

tam, kde skončil jeho otec a 

vydáva sa, pochopiteľne svo-

jím vlastným tempom, na 

cestu krížom po Amerike. 

21:00

LETNÉ KINO NA 
KUCHAJDE

Letné kino na Kuchajde pre-

mieta každú sobotu a stre-

du. O tom, čo premietne 

rozhodujú samotní diváci. 

Niekoľko dní pred každým 

premietaním dostanú na 

výber tri fi lmy. Titul, ktorý 

získa najviac hlasov, budeme 

premietať. Hlasovať môžete 

na stránke Kino na Kuchajde 

alebo na Facebookovej strán-

ke Letné kino na Kuchajde. 

Pár užitočných rád od orga-

nizátorov: „lavičky sú tvrdé 

(deka spraví sedenie pohodl-

nejším), noci bývajú chladné 

(teplejšie oblečenie pomôže), 

komáre vedia piť krv (repe-

lent snáď zaberie), dobrých 

ľudí sa všade veľa zmestí 

(vezmite so sebou priateľov)“.

CESTOKINO

Cestokino prináša prostred-

níctvom multimediálnych 

predstavení  nielen poznat-

ky a zážitky profesionálnych 

cestovateľov či sprievodcov, 

ale aj autorov nevšedných 

cestovateľských počinov, kto-

rí možno zatiaľ ostávajú ve-

rejnosti neznámi. „Naše pod-

ujatie sa stane pravidelným 

osviežením každého diváka, 

túžiaceho vidieť našu planétu 

z trošku netradičnej perspek-

tívy,“ sľubujú organizátori. 

6. august
Vladimír Dudlák: MADA-

GASKAR - po stopách Móri-

ca Beňovského

Čo ukázali najnovšie vý-

skumy a bádania po Móricovi 

Beňovskom na Madagaska-

re? Aké je zákulisie prípravy 

nového dokumentu Odkaz 

Mórica Beňovského. Záhady 

Matteiho mapy z roku 1930, 

na ktorej sú zakreslené hrob-

ky. Aké výsledky ukázali ge-

ofyzikálne merania v lokalite 

Cap Est? Kto zničil maďarský 

pamätník Mórica Beňovské-

ho pri Ambodirafi i? Ako si 

Slováci uctili Mórica Beňov-

ského na Cap Este?

Nábrežie M.R. Štefánika (Eu-

rovea), 20:30

20. august
Eva Rosíková BARMA - zlatá 

krajina úsmevov

Ženy tu fajčia cigary a chlapi 

chodia v sukniach a veslujú 

nohami. Chod krajiny sa ria-

di podľa hviezd, termín Dňa 

nezávislosti bol určený as-

trológom. Na pagode Shwe-

dagon je viac zlata ako vo 

všetkých britských bankách 

dohromady. Najväčšie bo-

hatstvo je však stále v neuve-

riteľne milých, usmievavých 

a pokorných ľuďoch.

Nábrežie M.R. Štefánika (Eu-

rovea), 20:30

LETNÉ KINO 
ISTRACENTRUM

Večerné premietanie fi lmov 

pod holým nebom a s občer-

stvením v priestoroch nádvo-

ria Miestnej knižnece na Is-

trijskej 6. Premietania začína 

po zotmení. Priestor nádvo-

ria postriekaný proti komá-

rom.  Vstupné na premieta-

nia: sa pohybuje od 2,50 do 3 

eur. Kino fi lmy premieta len s 

dabingom a organizátori sľu-

bujú premietanie za každého 

počasia. 

15. august
VEĽKÁ ORIEŠKOVÁ LÚPEŽ 

USA, animovaná komédia

Veveričiak Surly a jeho krysí 

kamarát Buddy majú niečo za 

lubom. Zima sa nezadržateľ-

ne blíži a oni premýšľajú, kde 

v meste nazhromaždia záso-

by. Zúfalá doba si žiada zúfa-

lé činy a preto sa spoločne so 

svojimi priateľmi pokúsia vy-

kradnúť obchod s orieškami. 

Nič ale nie je tak jednoduché, 

ako sa im na prvý pohľad 

zdalo..

20:45

29. august
TRABANTOM AŽ NA KO-

NIEC SVETA ČR, dokumen-

tárny

Cestovateľovi Danu Přibáňo-

vi a jeho partii nestačilo, že 

dokázali nemožné, keď pre-

šli Trabantom Afriku a na-

točili o tom nezávislý fi lm. 

Rozhodli sa vypraviť na ešte 

náročnejšiu cestu. 21 124 

kilometrov naprieč Južnou 

Amerikou až na koniec sveta. 

Dva Trabanty tentokrát spre-

vádza aj Slovák na motorke a 

poliaci na legendárnom „ma-

luchovi“. 

20:45

BAŽANT 
KINEMATOGRAF 

Aj tento rok v Bratislave za-

pustil korene na Magio plá-

ži. Program je naplánovaný 

takmer do konca augusta. 

Začiatok predstavení je krát-

ko po zotmení, okolo 21:00. 

Nepremieta sa v prípade 

nepriaznivého počasia, pre-

dovšetkým za silného vetra. 

Vstup voľný.

11. august
PENA DNÍ L´ecume des 

jours, Belg./Franc., 2013, Ré-

žia: Michel Gondry

Filmová adaptácia slávne-

ho románu francúzskeho 

spisovateľa Borisa Viana v 

typickom vizuálnom štýle 

Michela Gondryho, režiséra 

fi lmov Náuka o snoch, Več-

ný svit nepoškvrnenej mysle, 

ale aj rešpektovaného reži-

séra videoklipov a najlepších 

svetových reklám. V meste, 

kde majú autá volant v kuf-

ri, ľudia korčuľujú pospiatky 

a klavír mieša koktaily, žije 

idealistický a vynaliezavý 

Colin. Jedného dňa stretne 

svoju osudovú lásku Chloé, 

ktorá neskôr záhadne ocho-

rie. Bezstarostný svet milen-

cov to fatálne zasiahne. Ob-

raz čistej lásky, ktorý očarúva 

všetky generácie.

MIESTA ČR/SR, 2014, Réžia: 

Radim Špaček

slávnostná premiéra

Dráma o láske a pomste. 

Hovorí o dvoch devätnásť-

ročných chlapcoch, ktorým 

je ich rodisko tesné, no zá-

roveň nevedia, čo by so svo-

jimi životmi urobili. Do ich 

sveta vstúpi dcéra vplyvného 

miestneho zbohatlíka Anna, 

s ktorou prichádza tajom-

stvo, napätie a túžba. Spo-

lu postupne odhalia temné 

prúdy mesta, skryté pod jeho 

nudne usadeným povrchom. 

Film sa odohráva v polovici 

90. rokov minulého storočia 

v pohraničných Sudetoch 

a rozpráva o strate ilúzií. Je 

druhou časťou plánovanej 

trilógie mapujúcej obdobia 

česko-slovenskej minulosti, 

ktoré v nás zanechali výrazné 

stopy. Prvým z nich bol fi lm 

Pouta, ktorý získal v roku 

2010 päť Českých levov, vrá-

tane toho za najlepší fi lm.

AUTOKINO SHOPPING 
PALACE

Jediné autokino v Bratislave. 

Vstup je voľný. Stačí zapar-

kovať autom na parkovis-

ku Shopping Palace Zlaté 

Piesky, vypnúťsvetlá, na rá-

diu naladiť frekvenciu 91,0 

FM a vychutnávajte si svoj 

obľúbený fi lm. V prípade ne-

priaznivého počasia (dážď, 

sneh, silný vietor) sa premie-

tanie ruší. Sledujte preto ak-

tuálne statusy.

KINO YARD 11

Letné kino, ktoré sa nachádza 

na dvore galérie Photoport 

sa orientuje krátkometrážne 

fi lmy z celého sveta, priestor 

tu však majú aj študentské 

a domáce snímky. Program 

väčšinou pozostáva z blo-

kov krátkych fi lmov, často aj 

s návštevou tvorcov. Na au-

gust kino stanovený program 

nemá, dozviete sa ho však 

vždy v predstihu na www.

facebook.com/kinoyard11. 

Okrem kina organizátorky 

kina Saša Gabrižová a Naďa 

Lukáčiková na august pri-

pravujú aj brunche plné jedla 

spojené so záverečným pre-

mietaním fi lmov o jedení, 

ranné posedenia, čítačky pre 

deti aj dospelých. 

personalizovaná tlač transakčných a marketingových dokumentov
TransPromo (kombinácia transakčného a marketingového dokumentu)
obálkovanie, wrapping a fóliovanie 

D O S T A N E M E  V Á S  D O  S C H R Á N O K

adresné, neadresné a selektívne doručovanie zásielok
kontakty na cieľovú skupinu a návrh stratégie a kreatívy jej oslovenia
hybridná pošta

o b c h o d @ c r o m w e l l . s k
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Kultúrne leto v mestských častiach Bratislavy – AUGUST 2014
STARÉ MESTO
Každú augustovú stredu 
20:0 hod. 
Divadlo na nádvorí

Predstavenia Artisti (Psy-

choterapolitika), Úsmev 

(Mimozemšťan), Vajnorské 

ochotnícke divadlo (Pytač-

ky)

Zichyho palác, Ventúrska 9

Každý utorok a štvrtok 10:00 

hod. a 17:00 hod. 

Cvičenie pod stromami

Pilakajoga, Čchi Kung, Pila-

tes, Hathajoga, Joga, Tajči

Medická záhrada

Každý štvrtok, 20:30 hod. 
Hudba na nádvorí

Vievox, Marián Plavec – 

Zbojníkova modlitba, Press-

burger Klezmer Band

Zichyho palác, Ventúrska 9

5.,8.,9.8.2014, 18:00 a 
19:00 hod.
Staromestská letná tančiareň

Pri živej hudbe a príjemnom 

posedení na letnej terase 

Hotela Carlton.

Hviezdoslavovo námestie

Vstup voľný

RUŽINOV
10.8.2014, 17:00 hod.
Letný jazzový večer

Jazz Street Band – Felicity´s

Areál hier Radosť Štrkovec

24.8.2014, 17:00 hod.
Divadielko spod klobúka: 

Kufor

Hrá divadlo Fortissimo

Areál hier Radosť Štrkovec

NOVÉ MESTO
Soboty o 18:00 hod. 
Koncerty na Kuchajde

Vystúpia skupiny ako Gla-

diator, Robo Opatovský, To-

máš Bezdeda, Th e Buttons, 

Katka Feldeková a Kafe Band 

a skupina Milá spoločnosť

Stredy a soboty o 21:00 
hod.
Letné kino na Kuchajde

Premietanie fi lmov na 

želanie

Hlasujte na stránke Kino.

nakuchajde.sk

Pondelky a stredy 
o 18:30 hod.
Letná joga na Kuchajde

Cvičenie a relax pri západe 

slnka.

VAJNORY
11.8. – 16.8.2014, 
18:00 – 20:00 hod.
Letná škola vajnorských 

tradícií

Vyšívanie, paličkovanie, ma-

ľovanie ornamentov, výroba 

kraslíc

Park pod lipami

23.8.2014, 14:30
Vajnorské dožinky 2014

Účinkujú: Moravanka Jána 

Slabáka, Taktici, Gin – 

Tonic, Elvis Presley Revival, 

Vajnorská dychovka, Vajnor-

ský okrášľovací spolok, Park 

pod lipami

KARLOVA VES
Pondelky o 10:00 hod.

Pre najmenších

Pribišova ulica

Stredy o 10:00 hod.
Pre najmenších

Námestie sv. Františka

Nedele o 18:00 hod.

Koncerty Dobrej hudby

Líščie údolie

24.8.2014, 16:00 hod.
Jazzový koncert

Botanická záhrada

PETRŽALKA
2.8.-30.8.2014, 14:00 hod.
Sobotné tvorivé dielne

Výroba lapačov snov, origa-

mi, pozdravov a bižutérie

Detské ihrisko v areáli hotela 

Bonbón

3.8..-31.8.2014, 10:00 
hod. 
Nedeľné divadielka

Detské ihrisko v areáli hotela 

Bonbón

10.8.2014, 17:30 hod.
Nedele v Sade Janka Kráľa

Vystúpenie dychovej Hudby 

Ministerstva vnútra SR

Malý amfi teáter pri Leber-

fi ngeri

16.8.2014, 17:30 hod. 
Hudobné vlnenia

Milá spoločnosť

Oáza na Draždiaku

DEVÍNSKA NOVÁ VES
3.8. a 17.8.2014, 17:00 
hod.
Detské divadelné predsta-

venie

Miesto: Scéna v oblúkoch, 

Eisnerova ul. (za expozitú-

rou VÚB) 

Vstup: zdarma

10.8. a 24.8.2014, 
18:00 hod. 
Letný podvečer s komornou 

hudbou

Miesto: SNM – Múzeum 

kultúry Chorvátov na Slo-

vensku, Istrijská 68 

Vstup: zdarma

16.8.2014, 14:00 hod.
História DNV – od praveku 

do pádu železnej opony 

Exkurzia, miesto odchodu: 

TIK DNV

ZÁHORSKÁ BYSTRICA
30.8.2014 9:00 hod. 
Oslavy 700. výročia Záhor-

skej Bystrice

Námestie Rodiny

RUSOVCE
29.8.2014, 10:00 hod. 
Petangový turnaj SNP

4. ročník

Ihriská v Rusovciach

30.8.2014, 14:00
Deň Rusoviec

Účinkuje kapela HEX

Rusovský park

Zdroj: BKIS

1. august

Ille

Speváčku a klaviristku Olgu 

Königovú môžete poznať ako 

členku skupiny Obří broskev. 

Minulý rok nahrala album s 

názvom „Ve tvý skříni“, de-

but jej alternatívno-popového 

projektu Ille. Skupina Ille bola 

nominovaná na cenu českej 

hudobnej kritiky Apollo 2013, 

Óčko Hudební ceny 2013, a 

podľa Musicserver.cz ozna-

čená ako „nejlepší co v ČR 

během roku 2013 vyšlo“.

U Očka, 20:00

2. august

Letné 

shakespearovské 

slávnosti: 

Richard III. (CZ)

Napínavý príbeh Richarda, 

vojvodu z Glostru - najdoko-

nalejšieho zo všetkých Shake-

spearových zloduchov. Reži-

sérom a autorom úpravy je 

skúsený slovenský divadelník 

Martin Huba. Hra je uvádza-

ná vo vynikajúcom českom 

preklade Martina Hilského. 

Ten si brilantne poradil ako 

s časťami písanými v próze, 

tak s rýmami v noblesnom 

Shakespearovom blankverse. 

Predstavenia sa konajú od 1.8. 

do 3.8.

Bratislavský hrad, 20:30

3. august

Prehliadka exteriéru 

Dómu sv. Martina

Prehliadka exteriéru Dómu 

sv. Martina s výkladom o jeho 

histórii, zaujímavostiach a 

raritách, spojená s návštevou 

unikátnej výstavy redizajnu 

tradičnej modrotlače. Príďte 

si vypočuť mimoriadne púta-

vú históriu tohto chrámu vie-

ry a umenia. V jeho kryptách 

sú pochovaní ostrihomskí ar-

cibiskupi, pred jeho oltárom 

korunovali uhorských kráľov, 

v jeho veži zneli zvony aj delá. 

Stretnutie: 3. 8. 2014 o 15.00 

hod. pred vstupom do Dómu 

sv. Martina. Trvanie: 1,5 – 2 

hodiny. (Pozor, vstup do kos-

tola NIE je súčasťou prehliad-

ky.)

Dóm sv. Martina, 15:00

9. august

Oslavy sv. Vavrinca 

– patróna kuchárov 

a cukrárov
Bratislavský klub kuchárov a 

cukrárov opäť srdečne pozýva 

na už 7. ročník Osláv Sv. Va-

vrinca, na ktorých by nemali 

chýbať profesionálni kuchári, 

a predovšetkým všetci gur-

máni a milovníci cukroviniek. 

Hlavné námestie, 11:00

10. august

Profi l páchateľa
Deti vo výstave spoznajú 

rôzne typy tvárí a potom im 

ukážeme, ako sa dá vyskladať 

približná podoba človeka. Vy-

tvoria podobu páchateľa na 

základe popisu „svedka“.

Bibiana dom umenia pre deti, 

16:00

11. august
Coronatus Posonii... 

Bratislavské 

korunovačné 

medaily a žetóny 

Slovenské národné múze-

um – Historické múzeum a 

Maďarské národné múzeum 

pozývajú na výstavu Corona-

tus Posonii... Bratislavské ko-

runovačné medaily a žetóny 

(1563 – 1830) na Bratislav-

skom hrade. Výstava predsta-

vuje vzácne korunovačné me-

daily a žetóny 14 panovníkov, 

ktorí boli v rokoch 1563 až 

1830 korunovaní v Bratislave. 

Najvzácnejším predmetom je 

30-dukát Ferdinanda V., ktorý 

položil na oltár počas svojej 

korunovácie v roku 1830 - 

tento exemplár je jediným na 

svete! Výstavu dopĺňajú grafi -

ky panovníkov a korunovač-

ných aktov z daného obdobia 

a potrvá do 31. 12. 2014. 

Historické múzeum SNM

13. august

Cestokino: Hawaii
Komentované premietanie 

uvádza Tomáš Lackner. Sú-

ostrovie, ktoré má všetko, čo 

hľadáte. Nieto na svete viac 

miest, ktoré by mali v sebe 

rozličnosť, akú má súostrovie 

Hawaii. Prekrásne pôvod-

né dažďové pralesy. Lávové 

púšte. Pláže akým páru niet. 

Atkívne sopky. Snehom po-

cukrované hory. Oslňujúce 

západy slnka. Kľudní a milí 

ľudia. Nechoďte nikam inam.

Eurovea Galleria, 20:30

16. august

Pacora Trio

Novinkou 65. koncertnej se-

zóny Slovenskej fi lharmónie 

sú letné hudobné podveče-

ry na nádvorí B. Bjørnsona. 

Pripravených je 5 letných 

stretnutí s hudbou. Koncer-

ty sa budú konať vo vybrané 

soboty, vždy o 19-tej. Nová 

letná scéna vznikla po rekon-

štrukcii Reduty, zastrešením 

nádvoria, prístupná je z Nám. 

Eugena Suchoňa.Koncert ko-

morného zoskupenia Pacora 

Trio, ktorého hudba je po-

stavená na prelínaní jazzu a 

folklóru, podfarbená prvkami 

vážnej hudby. 

17. august

Peter Lipa
Koncert popredného sloven-

ského jazzmana Petra Lipu 

a jeho bandu na Hlavnom 

námestí. Peter Lipa – naj-

významnejšia osobnosť slo-

venského jazzu, spevák, skla-

dateľ, organizátor, moderátor, 

manažér jazzového diania, dl-

horočný dramaturg a promo-

tér popredného európskeho 

festivalu Bratislavské jazzové 

dni.

Hlavné námestie, 20:00

18. august

Draci a drakobijci

SNM-Múzem Červený Ka-

meň ako prvé hradné múze-

um na Slovensku prináša náv-

števníkom jedinečnú výstavu 

bájnych tvorov a ich premo-

žiteľov pod názvom Draci a 

drakobijci na hrade Červený 

Kameň. Okrem samotných 

drakov je možné na výstave 

stretnúť aj ich lovcov – dra-

kobijcov, spolu so zbraňami, 

ktoré používali pri love dra-

kov, dokonca aj s ich trofeja-

mi. (do 31. 8. 2014)

Hrad Červený kameň SNM

19. august

Korben Dallas
V roku 2012 kapela odohrala 

spoločné koncerty s americ-

kou pesničkárkou Jess Klein. 

V lete sa predstavila na viace-

rých festivaloch, vrátane Žá-

kovic Open, PoKe a moravskej 

Besedy u bigbítu. V programe 

Pohoda_FM Live odohrala 

koncert so špeciálnym hos-

ťom Andrejom Šebanom.

San Marten Bar & Restaurant, 

20:00

Letná SÚŤAŽ 
s Bratislavským 
kuriérom a areálom 
Divoká voda

Vyhrajte darčekovú pou-

kážku na rafting na Divo-

kej vode v Čunove. Stačí, 

ak odpoviete správne na 

otázku, pošlete nám ju 

mailom a budete zaradení 

do žrebovania. Celkovo je 

možné vyhrať až 6 pouká-

žok na rafting na Divokej 

vode. Jedna poukážka pla-

tí pre 6 osôb! Poukážku je 

možné využiť do 30.ok-

tóbra 2014.

Súťažná otázka: Kedy 
a kde sa uskutočnili 
majstrovstvá Európy 
v raftingu R4 2014? 

Odpovede posielajte do 

7. augusta 2014 na mailovú 

adresu: sutaz@bakurier.sk, 

do predmetu správy napíš-

te RAFTING. Nezabud-

nite na meno a potrebné 

kontaktné údaje. Výhercov 

budeme kontaktovať mai-

lom. 
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Medická záhrada a okolie sú zelenou zónou
Vynovené trhovisko a Far-

márske trhy, opravená 
cesta aj chodník, bezpeč-
nostná kamera, prvý psí park 
v Starom Meste, detské ih-
riská a fi t prvky v záhrade, 
Letná čitáreň, multifunkčný 
Domček Medická a mnoho 
ďalšieho. V Starom Meste 
vzniká nová Zelená zóna Me-
dická – Poľná. Navyše, od 17. 
júla je Poľná ulica priamo pre-
pojená s Ondrejským cintorí-
nom. Starostka mestskej časti 
Staré Mesto Táňa Rosová, 
Miloslav Hrádek, riaditeľ Poh-
rebníctva mesta Bratislavy a 
námestníčka primátora Petra 
Nagyová Džerengová otvorili 
novú bránu do Ondrejského 
cintorína.
 Doteraz bol vstup do On-
drejského cintorína možný 
iba zo strany Ulice 29. au-

gusta. Ak chceli návštevníci 
prejsť na Poľnú ulicu alebo do 
Medickej záhrady, museli celý 
areál obchádzať. „Reagovali 
sme aj na podnety obyva-
teľov a návštevníkov tejto 
lokality a oslovili sme Ma-

rianum, aby nám pomohlo 
zrealizovať prepojenie 
Ondrejského cintorínu 
s Medickou záhradou. 
Som veľmi rada, že sa 
nám to tak promptne po-
darilo a vytvorili sme tak 

novú Zelenú zónu Medic-
ká – Poľná,“ uviedla starost-
ka mestskej časti Staré Mesto 
Táňa Rosová.
 Uskutočnila sa obnova 
trhoviska na Poľnej ulici, 
pribudol tu mobiliár – koše, 
lavičky, no najmä nové stán-
ky, v ktorých predajcovia 
ponúkajú zeleninu, ovocie, 
kvety. Každý štvrtok trhovis-
ko dopĺňajú Farmárske trhy 
s farmármi z celého Sloven-
ska. Zakúpiť si môžete domá-
ce, kvalitné produkty – syry, 
mäsové výrobky či pečivo. Aj 
v súvislosti s trhmi sa zmeni-
lo dopravné značenie, Poľ-
ná ulica sa stala neprejazdnou, 
zo strany 29. augusta je vstup 
iba pre peších a cyklistov. Re-
konštrukcie sa dočkala 
samotná komunikácia, po-
škodený dlažobný povrch bol 

vymenený za asfaltový, opra-
vený bol aj chodník na 
Poľnej ulici. Z dôvodu vyššej 
bezpečnosti pribudla nová 
kamera. Na Poľnej ulici sa 
nachádza aj vôbec prvý psí 
park v Bratislave prístup-
ný verejnosti. Už existujúci 
výbeh bol oplotený, pribudli 
sem rôzne hracie prvky, orga-
nizujú sa tu osvetové akcie a 
workshopy.
 Z Medickej záhrady sa 
stal park pre všetky generácie, 
niekoľko projektov bolo usku-
točnených aj vďaka spolupráci 
so spoločnosťou Dell, ktorá 
sídli v jej blízkosti. Deti sa 
môžu zahrať na dvoch nových 
ihriskách, pre dospelých a se-
niorov sú určené fi t prvky, 
oddýchnuť a prečítať si zaují-
mavé tituly môžete v Letnej 
čitárni, v Medickej záhrade je 

k dispozícii aj bezplatné wifi  
pripojenie. Veľkou zmenou 
prešiel domček, kedysi chátra-
júca budova, ktorá slúžila ako 
sklad. Dnes je tu Domček Me-
dická – kaviareň a zároveň 
multifunkčný priestor pre celé 
rodiny. Medickú čakajú aj 
mnohé zmeny. Poškodené 
lavičky opravia odsúdení 
z Ústavu na výkon väzby 
a Ústavu na výkon trestu 
odňatia slobody, ktorí za-
bezpečia aj materiál. Prá-
ce by mali začať v najbližších 
týždňoch a skončiť na jeseň, 
celková cena nesmie presiah-
nuť 10 000 eur. Pripravuje sa 
aj rekonštrukcia toaliet v Me-
dickej záhrade a rekonštruk-
cia chodníkov.

(basm)
FOTO – BA SM

festival komornej hudby | 11 – 24 september 2014

11. 9.  | design factory

18:00  konvergencie 15 vernisáž
večer s jurajom ALEXANDROM

15. 9.  | dóm sv. martina

20:00  BURLAS & GLASS 
fero KIRÁLY | ján ŠICKO

17. 9.  | koncertná sieň klarisky 
svetová premiéra

19:00  IRŠAI  6 BRATISLAVSKÝCH 
KONCERTOV

ALBRECHT & DOHNÁNYI
18. 9.  | design factory

19:00  LIVING ROOM IN LONDON (UK)

christoph PEPE AUER | manu DELAGO

ellie FAGG | tom NORRIS | gregor RIDDELL

21:00  DRUM'N KOTO (FR)

chris JENNINGS | mieko MIYAZAKI | patrick GORAGUER

19. 9.  | design factory

18:30  bratislavská 
NOC KOMORNEJ HUDBY
hagai SHAHAM | arnon EREZ | raphael WALLFISCH
LOTZ trio | milan PAĽA | jozef LUPTÁK | nora SKUTA

20. 9.  | design factory

15:30 JA NIČ, JA MUZIKANT detský koncert

19:00 BENEŠ & REGER
20:30 OKTETÁ ŠOSTAKOVIČ & ENESCU

21. 9.  | refi nery gallery

20:00 VENTIL RG v RG

24. 9.  | slávnostný koncert k 15. výročiu festivalu | veľká sála SRo

19:00  BEETHOVEN TROJKONCERT
Symfonický orchester Slovenského rozhlasu | mario KOŠIK

igor KARŠKO | nora SKUTA | jozef LUPTÁK

vstupenky
EU – Japan Fest
Japan Committee

KON2014_inz-BAkurier_.indd   1 28. 7. 2014   8:40:32

Jan Hřebejk pôsobí skromne, Hana Vagnerová sa stále usmieva
Známy a populárny český 

fi lmový režisér Jan Hře-
bejk bol počas júla v Brati-
slave, aby na mestskej pláži, 
v rámci projektu Bažant ki-
nematograf, osobne uviedol 
v slovenskej premiére svoj 
najnovší fi lm Zakázané 
uvoľnenie. Prišiel aj s ka-
meramanom a hercami, me-
dzi ktorými je na Slovensku 
známa najmä herečka Hana 
Vagnerová. Režisér Hřebejk 
pôsobí skromne a pokojne, mla-
dá herečka Hana Vagnerová sa 

zas často a pekne usmieva.
 Jan Hřebejk je režisérom 
dnes už kultového fi lmu Pelíš-
ky, ale nemenej populárne sú aj 
jeho ďalšie fi lmy, napríklad Mu-
síme si pomáhať a iné. Ako nám 
povedal na mestskej pláži, naj-
mä od fi lmu Pelíšky s obľubou 
obsadzuje do svojich snímkov 
Slovákov, pretože si ich umenie 
veľmi váži. 
 Česká herečka Hana Va-
gnerová sa milo usmievala a 
ochotne nám odpovedala na pár 
otázok, týkajúcich sa nielen pre-

miéry fi lmu Zakázané uvoľ-
nenie. Vagnerová je známa 
najmä zo seriálov Odsúdené, 
Expozitúra, alebo Vyprávěj.

Je pre herca ľahšie hrať 
rolu, ktorú už v živote ako 
človek sám prežil, alebo 
precítil?
Hana Vagnerová: Myslím 
si že určite áno. V prípade fi l-
mu Zakázané uvoľnenie ide o 
jednoduchý príbeh, v ktorom 
sa asi každý nájde, pretože ide 
o klasické vzťahy a zápletky. 

Máte nejaký vzťah k Brati-
slave?
Hana Vagnerová: Mám veľ-
ký vzťah k tomuto mestu. Dva 
roky som tu nakrúcala seriál 
Odsúdené a pritom som si 
tu našla aj priateľa – kamera-
mana, ktorý na Odsúdených 
robil. Teraz síce žijeme spolu 
v Prahe, ale mám tu veľa pria-
teľov a priateliek a chodím 
sem často aj za prácou. Mám 
Bratislavu strašne rada.

(rl)
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Juraj HIPŠ: Lokálna mena je ukážkou, ako robiť s peniazmi niečo pozitívne
Pri kávičke v meste sme 

sa tentoraz stretli s ro-
deným Bratislavčanom, 
zakladateľom známeho 
občianskeho združenia 
Živica a zakladateľom pla-
tidla Živec - prvej lokál-
nej meny na Slovensku, 
Jurajom Hipšom. 

Vo Zvolene a Bratislave sa 
nedávno objavilo platidlo 
Živec. Ako a prečo táto 
mena vznikla?
Juraj Hipš: Lokálne meny 

nie sú novinkou. Prebrali sme 

len úspešný model, ktorý fun-

guje desaťročia napríklad vo 

Švajčiarsku, Veľkej Británii, 

či Nemecku. Chceli by sme 

ukázať, že peniaze môžu byť 

dobrým nástrojom na to, ako 

sa vzájomne podporovať. 

Môžu byť tým, čo ľudí spája 

a podporuje komunitu. Lo-

kálna mena je lokalizovaná na 

dané mesto a nikde inde ňou 

nemôžete platiť. Význam je 

v tom,  aby z mesta odtekalo 

čo najmenej peňazí, a tým sa 

tam môžu podporovať pra-

covné miesta, tovary a služby. 

Druhým zásadným rozdielom 

je, že lokálna mena Živec star-

ne a neplatí veľmi dlho. Skon-

čí sa do jedného roka a potom 

vychádza nová emisia. Tým 

sa má podporovať tok peňa-

zí. Nie je určená 

na hromadenie 

bohatstva v 

podobe pe-

ňazí. Lokál-

na mena je 

skôr chápaná 

ako prostrie-

dok, ako 

podporiť lokálnych predajcov 

aj výrobcov, komunitu, kde 

žijem.

Kde všade sa dá Živcom 

platiť?
Juraj Hipš: Do siete lokálnej 

meny Živec berieme obchody 

v Bratislave alebo vo Zvolene. 

Nesmú byť v nákupných 

centrách, pretože chceme 

podporiť rozvoj služieb 

aj mimo týchto centier. 

Lokálna mena má po-

zdvihnúť najmä menších 

a drobných podnikateľov. 

Chceme podporiť nor-

málnych, slušných 

podnikateľov, ktorí 

si chcú založiť 

napríklad malé 

kníhkupec-

tvo, kader-

n í c t v o , 

ž e l e -

ziarstvo 

a po-

dobne. 

C h c e -

me, aby do-

stali prácu, vytvárali prácu 

iným a zároveň aj oni po-

tom mohli podporovať 

ďalších. Lokálnu menu 

má napríklad anglic-

ké mesto Bristol, ktoré ju aj 

vydáva a dokonca samotný 

primátor mesta poberá plat v 

lokálnej mene.

Akú máte predstavu o roz-
širovaní prevádzok v Bra-
tislave?
Juraj Hipš: Našim cieľom 

je mať asi sto prevádzok do 

konca tohto roka, kde sa bude 

dať platiť Živcom. No nie je 

to len o platení povedzme v 

kaviarni, ale aj o tom, aby tá 

kaviareň potom vedela Živec 

použiť u iného obchodníka 

a nakúpiť uňho iný tovar, či 

službu a tým ho podporila. 

Obchodník môže so Živcom 

nakupovať tovar alebo služby, 

čo je ideálne pre uzatvorený 

tok peňazí v meste. Ak chce 

a potrebuje, má možnosť si 

Živec zameniť späť za eurá. 

Je pravdou, že Národná banka 

Slovenska negarantuje lokál-

nu menu a teda obchodník, 

ako aj zákazník, vstupujú do 

nej na vlastné riziko. Garan-

tom je naša nezisková organi-

zácia Živica. Veríme, že mno-

horočné skúsenosti s lokálnou 

menou v Európe priniesli už 

dostatočnú dôveryhodnosť 

na to, aby jej ľudia dôverovali. 

Napokon Živec, ktorý je daný 

do obehu, je reálne krytý v de-

pozite eurom.

Vnímajú podľa vás ľudia, 

že takýmto spôsobom je 
potrebné podporovať do-
mácich obchodníkov a vý-
robcov?
Juraj Hipš: Myslím si, že 

ten trend sa za posledné roky 

zmenil a ľudia už čoraz viac 

vyhľadávajú výrobky domá-

cich farmárov. Viac navštevu-

jú farmárske trhy a podobne. 

Čoraz viac si uvedomujú, že 

dať prácu svojmu susedovi 

je dôležité, pretože potom aj 

on môže podporiť niekoho 

ďalšieho. V súčasnosti, po asi 

troch mesiacoch od spuste-

nia, máme v obehu viac ako 

päťtisíc Živcov a ľudia si ich 

k nám chodia kupovať, preto-

že sa im táto myšlienka páči. 

Uvedomme si, že ide o do-

plnkovú lokálnu menu, ktorá 

nenahrádza euro. Je pre nás z 

časti aj vzdelávacím prvkom, 

aby si ľudia uvedomili ako 

fungujú peniaze a čím sú kry-

té. Mnohým práve cez Živec 

dochádza, ako peniaze kolujú 

a že ide o nástroj, ktorý môže 

spôsobiť veľa dobrého, ale 

aj zlého. No a lokálna mena 

môže byť ukážkou, ako sa dá 

malým krokom vyjadriť to, že 

chcem s peniazmi urobiť nie-

čo pozitívne.

Koľko ľudí v súčasnosti 
využíva Živec v Bratisla-
ve?
Juraj Hipš: V tejto chvíli 

odhadujeme, že asi dvesto až 

tristo ľudí a ich počet rastie. 

V Bratislave je 6 výmenných 

miest, kde sa dá Živec kúpiť, 

informácie sú na stránkach 

lokalnamena.sk. Rád by som 

ešte upozornil na fakt, že na-

príklad v susednom Rakúsku 

berú lokálnu menu vážne a 

zamieňa ju Volksbank, ktorá 

kedysi pôsobila aj na Sloven-

sku. Robí to bezplatne ako 

službu komunite a regiónu, 

v ktorom banka podniká. 

Myslím si, že je to inšpirácia 

aj pre naše banky. My tu u 

nás sa pripravujeme na spus-

tenie elektronického Živca. 

Znamená to, že ľudia si budú 

môcť nakúpiť Živce do mo-

bilného telefónu a priamo 

prostredníctvom neho platiť u 

obchodníkov.  Novinku chce-

me spustiť v januári budúceho 

roka vďaka jednej spoločnos-

ti, ktorá nám vybuduje tento 

systém nezištne len preto, že 

myšlienka Živca sa jej páči. 

Robert Lattacher
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Komplexná starostlivosť o Vašu záhradku. 

Pravidelná starostlivosť o malé záhradky 
i o veľké záhrady počas celého roka.

Letná a zimná údržba aj pre bytové spoločenstvá.
Tel. 0917 539 527 Happygardens

V najteplejšom období roka, 
v mesiaci júl máme pekne 

rozkvitnutú záhradu kosatcov, 
ibištekov, levandule, horten-
zie a iných kvetov. Nezabú-
dame v tomto suchom období 
polievať kvetiny a takisto skal-
ku, ktoré potrebujú dostatok 
vlahy. Zberáme a sušíme le-
vanduľu, keď kvitne. V priebe-
hu júla poslednýkrát hnojíme 
ruže komplexným hnojivom. 
Väčšie rastliny zväzujeme, aby 
sme predišli polámaniu a od-
kvitnuté kvety odstrihujeme. 
Dozrieva veľa drobného ovo-
cia (maliny, ríbezle...) a takisto 
už aj plody stromov kôstkovín 
a niektorých skorých odrôd 
jadrovín. Výdatne zalievame 
stromy až ku koreňom. Ko-
náre s plnou násadou plodov 
podopierame kolmi. Odstra-

ňujeme popadané ovocie, aby 
sme predišli šíreniu chorôb. 
Pozberáme poslednú úrodu 
jarnej zeleniny, cibule, hrášku 
a od polovice júla nám už do-
zrievajú aj paradajky a uhorky, 
ktoré tiež priebežne zberáme, 
čím podporujeme rast no-
vých plodov. Na voľné miesta 
po pozberanej jarnej zelenine 
môžeme ešte vysadiť špenát 
alebo neskoré odrody mrkvy, 
šalátu  a zeleniny s kratším ve-
getačným cyklom.

 Trávnik počas sezóny pra-
videlne kosíme, polievame, 
prihnojujeme a odstraňujeme 
buriny.
                                                                                  
Tipy a rady :
 Záujem o pestovanie húb 
aj v domácom prostredí kaž-

doročne narastá. Máte ich 
doma čerstvé a stále po ruke. 
Môžete ich pestovať u vás v 
pivnici, garáži alebo na záhra-
de. Medzi  najčastejšie doma 
pestované huby patria šam-
piňóny alebo hliva ustricová.
Pre pestovanie húb je po-
trebné si zakúpiť naočkovaný 
hubový substrát. Ak chcete 
pestovať šampiňóny, pripravte 
si vhodný substrát zo slamy, 
organického hnojiva, prípad-
ne malého množstva hnoji-
va. Pestujte ich len v čistých 
podmienkach, vetrateľných, 
so stálou vlhkosťou 70-90% 
a teplotou v rozmedzí od 15-
23°C. Pripravený substrát 
navlhčite a umiestnite na tvr-
dý podklad, pod ktorý dajte 
fóliu. Substrát premiešajte so 
zakúpeným hubovým sadi-

vom. Asi po 3-4 týždňoch 
zberáte prvú úrodu. Hliva 
ustricová sa najčastejšie 
pestuje na dreve. Naj-
vhodnejšie sú guľatiny z 
listnatých stromov, maxi-
málne 5 mesiacov starých. 
Na reznú plochu roz-
miestnite vrstvu zakúpe-
ného očkovacieho sadiva 
a zakryte ďalšou vrstvou 
dreva. Môžete urobiť viac 
vrstiev. Zakryte ich igeli-
tovým vrecom a dajte ich 
na vlhké a tienisté miesto. 
O 3 až 4 mesiace ich od-
kryte a môžete pozbierať 
prvú úrodu. Hliva bude 
rodiť 3 až 5 rokov. 

 „Záhradkársky svet .“                
Ing. Radovan Tomko 

Happygardens    

Napísali ste nám
Poďakovanie Oddeleniu 
sociálnych vecí 
v Petržalke
 Dovoľujem si týmto vy-
sloviť veľkú vďaku, uznanie 
a pochvalu pracovníkom 
Oddelenia sociálnych vecí 
Miestneho úradu v Petržal-
ke. Predovšetkým poďakova-
nie a uznanie za prácu patrí 
pani Mgr. Alene Halčákovej, 
vedúcej Oddelenia sociál-
nych vecí Miestneho úradu 
v Petržalke. Pani vedúca 
Oddelenia sociálnych vecí 
Mgr. A. Halčáková zriadila z 
vlastnej iniciatívy 10. augus-
ta 2011 Sociálnu výdajňu 
potravín na Rovniankovej 
ul. č. 12 v Petržalke. Bola to 

vôbec prvá výdajňa potravín, 
ktorá bola zriadená v Brati-
slave. Potom podľa jej vzoru 
boli neskôr zriadené aj soci-
álne výdajne potravín v iných 
mestských častiach Bratislavy. 
Taktiež si dovoľujem poďako-
vať aj pracovníkom Oddelenia 
sociálnych vecí Miestneho úra-
du v Petržalke Mgr. Kvetoslave 
Biljnjovej, Ing. Ľubov Stane-
kovej, Mgr. Jane Guľovej, Mgr. 
Ľubošovi Kollerovi, Mgr. Vlaste 
Kuzmovej, ako aj všetkým os-
tatným pracovníkom Oddele-
nia sociálnych vecí, ktorí denne 
poskytujú občanom Petržalky, 
ktorí sa ocitli v ťažkej životnej 
situácii, cenné informácie a po-
radenstvo o možnostiach zlep-

šenia svojho kritického život-
ného postavenia, možnostiach 
poskytnutia mimoriadnych so-
ciálnych príspevkov, v otázkach 
bývania pre sociálne najslabšie 
postavených občanov, pora-
denstvo a výpomoc rodinám 
s deťmi, dôchodcom a poskyt-
nutia potravín v Sociálnej vý-
dajni potravín v Petržalke. Je 
to mimoriadne ťažká a nároč-
ná práca a vyžaduje obrovské 
sociálne cítenie a snahu nájsť 
spravodlivé riešenie každého 
jednotlivého prípadu. Preto 
im určite patrí veľké uznanie 
a vďaka. Sociálna výdajňa po-
travín na Rovniankovej ul. v 
Petržalke poskytuje mimoriad-
ne cenné služby pre sociálne 
najslabšie postavených obča-
nov Petržalky poskytovaním 
potravín a zeleniny. Títo oby-

vatelia Petržalky, menovite tí, 
ktorí majú ozaj len tie najnižšie 
sociálne dávky, ako aj dôchod-
covia s veľmi nízkymi dôchod-
kami, majú denne k výberu 
čerstvé potraviny a zeleninu. 
Všetci títo obyvatelia Petržal-
ky, možno povedať so sociálne 
najslabším postavením, si nie-
kedy nemôžu zadovážiť ani tie 
najzákladnejšie potraviny zo 
svojich úboho nízkych príjmov. 
Všetci občania sú s výdajňou 
potravín veľmi spokojní, tak-
tiež aj s prácou pani M. Dulia-
kovej, ktorá pracuje v Sociálnej 
výdajni potravín v Petržalke od 
jej zriadenia v roku 2011.

Ladislav Máčaj
(list je skrátený, celý si môžete 

prečítať na našej 
stránke bakurier.sk 

v sekcii Listy čitateľov)

Bratislavské hradby sú 
prístupné do októbra
Bratislavské hradby v lete 

ožívajú. Od konca júna 

je tak pre verejnosť po tri-

nástich rokoch prístupné 

najkratšie prepojenie his-

torického jadra s Bratislav-

ským hradom. Okrem tejto 

praktickej stránky však hrad-

by ponúkajú aj množstvo 

sprievodných akcií či trva-

lých atrakcií. Každý deň na 

hradbách môžete vidieť stre-

doveký stánok s animátormi 

v stredovekom oblečení a 

výstavou historických arte-

faktov, môžete si zastrieľať z 

historického luku, prezrieť si 

kováčsku dielňu. Hradby po-

núkajú možnosť občerstviť sa 

vínom, posedieť v kaviarni, 

ochutnať podpecníky a iné 

výrobky pečené v hlinenej 

peci. Každý druhý piatok 

(11.7. – 19.9.) sa na hrad-

bách konajú swingové veče-

ry. bojové umenia a tanec či 

ukážky zo života v stredove-

ku v podaní skupín Templá-

ri z hradu Bagras a Fringia. 

Hradby budú do 15. októbra 

otvorené denne od 10:00 do 

20:00. V noci bude prístup na 

hradby zakázaný.

(bak)
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Z KRONIKY MESTAZ KRONIKY MESTA
Odchod princeznej 
Alžbety z Bratislavy
 Do Bratislavy dorazil v 
roku 1211 sprievod poslov 
a šľachticov durínskeho 
krajinského grófa Herma-
na, aby odviedol štvor-
ročnú princeznú Alžbetu, 
dcéru uhorského kráľa 
Ondreja II. do Durínska. 
Ako sa uvádza v legende 
O živote a smrti aj o zázra-
koch svätej Alžbety, ktorú 
okolo roku 1290 napísal 
durínsky kňaz Teodorik a 
do slovenčiny roku 1997 
preložil významný me-
dievista Richard Marsina, 
Alžbetu „ešte cicajúcu z 
prsníka“ zasnúbili s Her-
manovým prvorodeným 
synom Ľudovítom, ktorý 
sa narodil v roku 1200. 
 Ako sa ďalej uvádza v 
legende, členovia durín-

skeho sprievodu „prišli k 
veľmi opevnenému hradu 
nazvanému Bratislava, kde 
ich radostne a na kráľovský 
spôsob prijali.“ Hlavná úloha 
pri nevšedných pytačkách 
pripadla kráľovnej Gertrú-
de, manželke kráľa Ondreja 
II., ktorá podľa legendistu 
zohrávala veľkú úlohu pri 
riadení záležitostí krajiny. 
Aj tentoraz „zaobstarala 
všetko potrebné. Poslovia 
dostali kráľovské dary (zlato, 
striebro) a všetko sa pripra-
vilo na urýchlený odchod. 
Kráľovná predstavila svoju 
dcéru (Alžbetu) zavinu-
tú v hodvábe a uloženú do 
striebornej kolísky mladým 
šľachtičnám z Durínska a 
povedala ‚Povedzte svojmu 
pánovi, aby mal pokojnú 
myseľ, želám mu zdravie, a 
ak ma Pán zachová ešte pri 

živote, zahrniem ho prehoj-
ným bohatstvom.’ S dcérou 
poslala viaceré veľké a roz-
manité zlaté a strieborné ná-
doby, veľmi vzácne diadémy 
a ozdobné predmety, prs-
tene, náhrdelníky, rozličné 
šatstvo, zlatú kaďu na kúpeľ 
pre dcéru, posteľnú bielizeň, 
podušky, prikrývky z hodvá-
bu, purpurové látky a plášť, 
ako aj inú cennú nespočetnú 
výbavu. K tomu pridala na-
vyše peniaze – tisíc mariek 
(asi 250 kg striebra) a pri-
sľúbila nie menšiu sumu, ak 
ostane nažive.“ 
 Alžbeta sa z Durínska 
späť do Uhorska už nevráti-
la. Roku 1221 sa ako 14-roč-
ná zosobášila s vtedy 21-roč-

Svätá Alžbeta v špitáli pri kúpeli chorého na stredovekej 

tabuľovej maľbe v Dóme sv. Alžbety v Košiciach. 

ným krajinským grófom 
Ľudovítom IV., s ktorým 
mala 3 deti. Napriek tomu, 
že Alžbeta si z Bratislavy do 
Durínska priniesla bohaté 
veno, svoj život však sama 
zasvätila chudobe, v duchu 
ideálov sv. Františka z Assi-
si. Všetky prostriedky veno-
vala chudobným a chorým. 
Po smrti manžela Ľudovíta, 
ktorý zomrel roku 1227 na 
križiackej výprave do Svätej 
zeme, Alžbetu jeho rodina 
vyhnala. Z vdovského podie-
lu založila špitál v Marbur-
gu, kde sa starala o chorých.
Alžbeta zomrela roku 1231 
vo veku 24 rokov. Štyri roky 
po smrti , čiže roku 1235 ju 
pápež Gregor IX. vyhlásil za 
svätú.

Žofi a Lysá

GÓLY, BODY, PRIEKOPNÍCI GÓLY, BODY, PRIEKOPNÍCI 
Prvé kroky ženskej 
hádzanej
 Snaha i odvaha hádza-
nárok I. ČsŠK Bratislava 
hrať s vyspelými súperkami 
zo západnej časti republiky 
bola sympatická, výsledky 
však zjavne dokumentovali 
výkonnostné zaostávanie. 
Tak tomu bolo aj v apríli 
1922, keď si Bratislavčan-
ky v Petržalke zmerali sily 
s třebíčskym Achillesom 
s výsledkom 1:8. Autor krát-
kej správy zo zápasu zhod-
notil príčiny jasnej prehry 
domácich bez emócií: „Účel-
ná hra hosťov, rýchlejší štart 
na míč a väčšia priebojnosť 
je plne vyjadrená tak veľkým 
rozdielom brániek. Nesúhra 
a patrný nedostatok racio-
nálneho trainingu domácich 
najviac participuje na tejto 
porážke.“ Jediným mužom, a 
to rozhodcom pohybujúcim 
sa po hádzanárskom ihrisku 
v tomto zápase, bola známa 
postava medzivojnového 
bratislavského športového 

diania Antonín Máša Balík, 
dlhodobo pôsobiaci hlavne v 
ľadovom hokeji či ľahkej atle-
tike. 
 Zdalo sa, že hádzanárky I. 
ČsŠK Bratislava a jeho funk-
cionári chceli budovať ženský 
hádzanársky „mančaft“ cieľa-
vedome. Odvaha nechýbala, 
veď odbor vycestoval za svoj-
imi súperkami aj na Moravu. 
V máji 1922 si získané zruč-
nosti vyskúšali na horúcej 
pôde Moravskej Slavie Brno. 
Zo zápasu dvoch rozdielnych 
polčasov si Bratislavčanky 
odniesli očakávanú nádielku – 
4:13, (po polčase 1:9), keď svoj 
prvý gólový úspech dosiahli 
až tesne pred koncom prvej 
časti hry Otřísalovou, pričom 
v druhej časti hrali oveľa lep-
šie a vyrovnanejšie. Do odve-
ty, ktorá sa hrala o desať dní 
v Bratislave, to vzbudzovalo 
určité nádeje na solídny výsle-
dok. 

Pochvala dvom slečnám
 Realita bola však iná a 

výsledná prehra 1:9 bola jed-
noznačná. Aj keď v predzápa-
sových prognózach vytiahli 
hostitelia tromf, podľa ktoré-
ho „domáce disponujú dnes 
dvoma družstvy a budú hrať 
v najsilnejšej zostave“, proti 
silným Moravankám to ne-
pomohlo. Napriek prehre sa 
v tlači mihla aj pochvala: „Lež 
na druhej strane treba konšta-
tovať, že domáce hrali až na 
malé výnimky v celku uspo-
kojivo. V ich útoku menovite 
center sl. Otřísalová a pravé 
krídlo sl. Strnadová boli naj-
lepšou dvojicou.“
 Mohlo byť iba prospešné, 
že priaznivci klubu registro-
vali okrem futbalistov aj há-
dzanárky, že sa dozvedali o 
klubovom živote, o pravidel-
ných tréningoch dievčat dva-
krát do týždňa i o náboroch 
pre záujemkyne o hádzanú. 
Odbor hádzanej a ženských 
športov I. ČsŠK Bratislava sa 
snažil dávať viac o sebe vedieť 
v oznamoch o svojich člen-
ských schôdzach v reštaurácii 

Praha neďaleko tržnice s nik-
dy nechýbajúcim dodatkom o 
povinnej účasti všetkých čle-
niek odboru. 

Nádejné benjamínky
 Pri nedostatku domá-
cich súperov bol pre eškárske 
dievčatá každý súper dobrý, 
aj ten z vlastných radov. Do 
tejto kategórie patril naprí-
klad dvojzápas odohraný v 
máji 1922 proti tímu Benja-
mínci ŠK. Výsledky možno v 
tomto prípade nehrali až takú 
dôležitú rolu a skóre 6:3, res-
pektíve 5:4, napovedá, že aj 
„mládežníčky“ boli takmer 
rovnocennými partnerkami 
žien I. ČsŠK, kde dominovali 
hráčky Strnadová, Otřísalová, 
Horáčková, Menšíková. Podľa 
mien možno usudzovať, že aj 
v prípade priekopníčok brati-
slavskej hádzanej išlo o hráčky 
českej národnosti.
 Avšak už v čase štartu 
českej hádzanej na Sloven-
sku neboli hráčky I. ČsŠK na 
pustom hádzanárskom ostro-

Dámsky odbor I. ČsŠK Bratislava aj s hádzanárkami v cvičení 

na kruhoch pri otvorení svojho ihriska v Petržalke na jeseň 

1919. Hádzanárky potom hrávali v takom istom oblečení.

DROBNIČKYDROBNIČKY

Pohľad na Devínsky hrad, ktorý roku 1809 zničili Francúzi, 

súčasťou Bratislavy sa Devín stal roku 1946.

ve, pretože okolitý vidiek mal 
taktiež svoje zastúpenie. Mo-
ravské kluby sa zastavovali 
pri svojom turné začiatkom 
20. rokov aj v Malackách či 
Modre, kde preferovali túto 
hru na Masarykovom I. čes-
koslovenskom štátnom uči-
teľskom ústave. Začiatkom 
júla 1923 zavítali do Malaciek 
dámy z SK Břeclav, aby boli 
spolu s domácimi ŠK aktérka-

mi „prvého vystúpenia žien 
v hádzanej v Malackách, kde 
bol zápas sledovaný počet-
ným obecenstvom a úfame, 
že hádzaná v Malackách sa 
pevne usadí“. Bolo to žela-
nie domácich hráčok, ktoré 
v ouvertúre nesklamali a 
podľahli vyspelým súper-
kám iba 4:6. 

Igor Machajdík

 Prvé ofi ciálne očíslo-

vanie domov v Bratislave 

sa uskutočnilo roku 1784 

na príkaz cisára Jozefa II., 

ale už roku 1790 mest-

ská rada túto povinnosť 

zrušila. Nové očíslovanie 

domov potom magistrát 

zaviedol až roku 1802 ako 

základ riadnej evidencie 

uličných objektov. 

 Najvyššou kostol-

nou vežou v Bratislave je 

veža Dómu sv. Martina. 

Pôvodne bola súčasťou 

mestského opevnenia 

a plnila funkciu obran-

nej bašty. Vežu viackrát 

prestavali a po požiari 

roku 1833, ktorý spôsobil 

blesk, v rámci následnej 

opravy nadobudla vďaka 

architektovi Ignácovi Feigle-

rovi st. novogotický vzhľad. 

Veža dnes dosahuje výšku 85 

m.

 Zrúcanina hradu Devín 

je smutnou pamiatkou na 

obdobie napoleonských vo-

jen. Už po obsadení mesta 

v júli 1809 ho francúzski vo-

jaci podmínovali a vyhodili 

do vzduchu. Rozkaz na jeho 

zničenie údajne nebol vyda-

ný, takže dôvody tohto činu 

nie sú doteraz zodpovedajú-

co osvetlené.

 Prvé reálne gymnázium v 

Uhorsku vznikol roku 1850 

v Bratislave. Spočiatku síd-

lilo v budove niekdajšieho 

jezuitského kolégia na Pri-

maciálnom námestí, potom 

sa presťahovalo do eklektickej 

budovy, ktorú postavili roku 

1895 na Zochovej (vtedy Kozej) 

ulici. Neskôr v tejto budove dlhé 

roky sídlil Čs. rozhlas. Dnes sa 

tam nachádza Hudobná fakulta 

Vysokej školy múzických umení. 

 Významným medzníkom 

v existencii nášho mesta bolo 

vytvorenie tzv. Veľkej Bratisla-

vy v roku 1946. Vtedy k mestu 

administratívne pričlenili obce 

Devín, Dúbravka, Lamač, Petr-

žalka, Prievoz, Rača a Vajnory, 

takže celková plocha mestského 

územia vzrástla na 19 364,4 ha. 

V roku 1972 boli k Bratislave pri-

členené ďalšie susedné obce, a 

to Čunovo, Devínska Nová Ves, 

Jarovce, Podunajské Biskupice, 

Rusovce, Vrakuňa a Záhorská 

Bystrica. Po ich pripojení pred-

stavovala plocha mestského úze-

mia 36 758,3 ha. 
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Osobnosti 
na uliciach    

Kto je za menom v názve 
bratislavských ulíc?

Štefanovičova ulica – 
Staré Mesto
 Dr. Miloš Štefanovič sa 
narodil v roku 1854 a zomrel 
v roku 1904. Bol slovenský 
advokát a verejný činiteľ. Bol 
jedným z iniciátorov a vedú-
cich činiteľov aliančnej spolu-
práce Slovákov, Srbov a
 Rumunov v Uhorsku 
v boji za národné práva a proti 
maďarizácii verejného živo-
ta. V dňoch 17. až 25. mája 
roku 1894, na memorando-
vom monstreprocese v Kluži 
proti rumunským činiteľom 
zo Sedmohradska, vystupo-
val v úlohe obhajcu spolu so 
slovenskými advokátmi, kto-
rými boli Matúš Dula a Štefan 
Fajnor. Na protest proti poli-
tickému manipulovaniu pro-
cesu sa všetci traja obhajcovia 

vzdali svojej úlohy. V neskor-
šom veku pôsobil ako správca 
Tatrabanky v Martine. V Mar-
tine je aj pochovaný.

Tomášikova ulica – 
Ružinov
 Samuel Tomášik – (pseu-
donymy Kravodolský, Tomá-
šek), sa narodil v roku 1813 
v Jelšavskej Teplici,  teraz 
Gemerské Teplice a zomrel 
v r. 1887 v obci Chyžné, okr. 
Revúca. Bol slovenský roman-
tický prozaik, básnik a evanje-
lický farár. Po ukončení vzde-
lávania pracoval dva roky ako 
vychovávateľ v Bánréve, no 
keď jeho otec ochorel, vrátil sa 
domov a po jeho smrti pôso-
bil v Chyžnom ako evanjelický 
farár. Keď v roku 1834 odišiel 
do Nemecka, aby si doplnil 
vzdelanie, v jeho farnosti ho 
zastupoval Samo Chalupka. 
V rokoch 1856 – 1860 sa stal 
dozorcom škôl a pričinil sa 
o založenie prvého sloven-
ského gymnázia v Revúcej. 
Svojou tvorbou sa radí do me-
dziobdobia medzi kollárov-
skou a štúrovskou generáciou. 
Začínal latinskou tvorbou 
(poézia), no tiež sa zaujímal 
o ľudovú tvorbu. Okrem latin-
činy písal aj česky a slovensky. 
V jeho tvorbe sa veľmi často 
objavuje výzva do boja za slo-
bodu či spravodlivosť, snaha 
dokázať dôležitosť slovenské-
ho národa v dejinách Uhor-
ska, no venuje sa i básňam 
satirickým, manželským, či na 
báze ľudovej tvorby. Priesto-
rovo umiestňuje svoje diela 
na územie Muráňa, resp. do 
gemerského regiónu. Jeho 
diela sa vyznačujú spevnosťou 
a ľudovým jazykom, pričom 
viaceré boli zhudobnené alebo 
zľudoveli.

Bellova ulica – 
Nové Mesto
 Ján Levoslav Bella, pseu-
donymy Janko Pravdomil a 
Poludničan sa narodil v roku 
1843 v Liptovskom Mikuláši, 
zomrel 1936 v Bratislave. Bol 

duchovný, hudobný sklada-
teľ, zbormajster, dirigent, 
hudobný pedagóg, hudobný 
publicista a organista. Naro-
dil sa v rodine organistu ako 
najstaršie z desiatich detí. 
V rokoch 1853 – 1861 štu-
doval na gymnáziu v Levoči 
a v Banskej Bystrici, v ro-
koch 1861 – 1863 teológiu 
v seminári v Banskej Bystri-
ci, 1863 – 1865 na univerzi-
te vo Viedni.  V roku 1866 
bol vysvätený za kňaza a 
v roku 1928 sa stal Dr. h.c. 
na Filozofi ckej fakulte UK 
v Bratislave. Od roku 1865 
pôsobil v Banskej Bystrici, 
o rok neskôr je prebendá-
tom katedrálneho chrámu. 
Od roku 1869 bol mest-
ským kapelníkom v Krem-
nici. Od roku 1881 nasle-
dujúcich takmer štyridsať 
rokov pracoval ako orga-
nista v sedmohradskom Si-
biu, kde konvertoval na 
protestantizmus a oženil sa. 
V roku 1916 býval vo Vied-
ni, potom v rumunskom Si-
biu, od roku 1922 bol opäť 
vo Viedni a od roku 1928 do 
svojej smrti žil v Bratislave.

(rl)

Záhorská Bystrica oslavuje 700 
rokov od vzniku obce
Mestská časť Záhorská Bystrica žije tento rok v znamení osláv 
700. výročia založenia obce. Oslavy vyvrcholia v auguste tohto roka.

PROGRAM  OSLÁV V AUGUSTE 2014
30. augusta 2014 - HRUBÉ HODY – OSLAVY 700. VÝROČIA ZÁHORSKEJ BYSTRICE:

9:00 hod.      -  PARÁDNA JAZDA HASIČOV po uliciach našej mestskej časti 

(135. výročie od založenia Hasičského zboru v Záhorskej Bystrici)

10:00 hod. - BEH O POHÁR STAROSTU so začiatkom na Námestí Rodiny

16:00 hod. - vystúpenia umelcov a umeleckých telies zo Záhorskej Bystrice

18:00 hod.            - vystúpenie hostí z družobných obcí Brumovice a Goettlesbrunn

19:00 hod.            - SLÁVNOSTNÝ GALAVEČER - KOMPONOVANÝ UMELECKÝ 

PROGRAM Z HISTÓRIE ZÁHORSKEJ BYSTRICE v interpretácii Miroslava Dvorského, 

Tanečnej skupiny Jaroslava Moravčíka, Tovarišstva starých bojových umení a remesiel a i. 

Uvedenie novej publikácie o Záhorskej Bystrici a CD 2 súboru Bystričan a Dudíci

31. augusta
10:00 hod. - SLÁVNOSTNÁ ĎAKOVNÁ SVÄTÁ OMŠA V KOSTOLE 

   SV. PETRA A PAVLA

15:00 hod.               - HODOVÝ FUTBAL na futbalovom ihrisku

V rámci Bystrických hrubých hodov budú od 26. 8. 2014 do 2. 9. 2014 na 
parkovisku pred Miestnym úradom zábavné atrakcie a kolotoče.

O Záhorskej Bystrici
 
 Prvá písomná zmien-
ka sa objavila v júli roku 
1314. Záhorská Bystrica 
sa tu spomína v listine, 
v ktorej sa domáha de-
dičských práv Otto, syn 
Rugéria z Telesprunu. 
Záhorská Bystrica sa tu 
spomína ešte ako osada 
Pistrich. To bol totiž je 
pôvodný názov. V roku 
1377 ju uhorský kráľ 
Ľudovít I. daroval rádu 
paulínov z Marianky. 
V roku 1592 na základe 
urbára možno sledovať 
prevahu chorvátskeho 
obyvateľstva. V 17. sto-
ročí sa stala súčasťou 
stupavského panstva. 
 Súčasný názov má od 
roku 1927. Postupom 
rokov sa Záhorská Bys-
trica rozvíjala a v roku 
1972 sa stala mestskou 
časťou Bratislavy. Dnes 
má vyše 4 000 obyva-
teľov a ich počet sa ne-
ustále zvyšuje.

(red, rl)

INZERCIA

Program nájdete aj na www.borgula.sk a www.staremesto.sk. Prípadné zmeny v programe budú uverejnené na uvedených webstránkach.

Nevyhadzujte 
knihy - darujte ich nám

kontakt 0907 701 786

Hlavné mesto SR Bratislava
Primaciálne nám. 1, 
814 99  Bratislava

zastúpené primátorom doc. 
RNDr. Milanom Ftáčnikom, CSc.

oznamuje v súlade s § 9a odsek 
2 zákona SNR č. 138/1991 Zb. v 
znení neskorších predpisov zá-
mer predať na základe obchodnej 
verejnej súťaže formou výberu 
víťaza elektronickou aukciou ne-
hnuteľnosť v katastrálnom území 
Petržalka v Bratislave:
Pozemok v k. ú. Petržalka, parc. 
č. 5794/24 – ostatné plochy vo 
výmere 2 660 m2, evidovaný 
ako parcela registra „C“ KN,  LV 
č. 1, Kopčianska ulica.
Podmienky obchodnej verejnej 
súťaže a súťažné podklady sú 
zverejnené na úradnej tabuli na 
prízemí Magistrátu hlavného mes-
ta SR Bratislavy a na internetovej 
stránke www.bratislava.sk.
Podmienky obchodnej verejnej sú-
ťaže a súťažné podklady si môžu 
záujemcovia vyzdvihnúť aj osob-
ne v budove Magistrátu hlavného 
mesta SR Bratislavy na adrese : 
Primaciálne nám. 1, Bratislava, 
prízemie – pracovisko „FRONT 
OFFICE, v pracovných dňoch od 
11.06.2014 do 02.09.2014 v čase 
od  9.00 hod. do 14. 00 hod. 
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Kultú rne le to j e  p oz v ané na s v adbu
Festival Kultúrne leto a 

Hradné slávnosti Bratisla-
va je presne v polovici. Do-
teraz ste mali možnosť vidieť 
75 podujatí s vyše 700 účin-
kujúcimi. Nechýbali hudobné 
koncerty na Hlavnom námes-
tí, detské i dospelácke plavby 
loďou po Dunaji, interaktívne 
podujatia v ZOO, šermiarske 
súboje na Devíne a mnoho 
ďalších. A to nie je všetko! 
Kultúrne leto pokračuje a o 
zaujímavé podujatia nebude 
núdza ani v auguste.
 
 Všetkých Bratislavča-
nov i návštevníkov hlavného 
mesta určite zaujme netra-
dičná rómsko – nerómska 
svadba. Organizátori 7. 
ročníka svetového rómskeho 
festivalu International Gypsy 
Fest pripravili ukážku rekon-
štrukcie takejto svadby. Diváci 
sa tak 5. augusta o 20.00 hod. 
ocitnú na hostine plnej nefal-
šovaného rómskeho tempera-
mentu, hudby, zvykov a tradí-
cií. „Keďže festival chce spájať 
Rómov a Nerómov, rozhodli 
sme sa, že urobíme zmiešanú 
svadbu. Nevesta bude Róm-
ka a ženích Neróm. Bude to 
divadelné predstavenie plné 
rómskych tradícií,“ povedal 
riaditeľ festivalu Jozef Šivák. 
 V predstavení, ktoré sa 
uskutoční v Koncertnej sieni 
Klarisky, si zahrajú herci z di-
vadla Nová scéna, ako naprí-
klad Mirka Marčeková, Štefan 

Kožka alebo šestnásťročná 
Natália Baloghová, ktorá sa 
objaví v úlohe mladej nevesty. 
International Gypsy Fest po-
kračuje 7. augusta módnou 
prehliadkou úspešnej rómskej 
módnej návrhárky Moniky 
Vonszemuovej o 20.00 hod. v 
Koncertnej sieni Klarisky.
 

 Hudobní fajnšmekri si ur-
čite nenechajú ujsť koncerty 
Katedrálneho organového 
festivalu. 31. júla vystúpi v 
Dóme sv. Martina legendár-
ny Olivier Latry – titulárny 
organista Katedrály Notre 
– Dame v Paríži. Ten je od-
bornou verejnosťou považo-
vaný za jedného z najlepších 
interpretov a improvizátorov 
súčasnosti. „Tento koncert 
budeme prenášať na obra-
zovku, ktorá bude umiest-
nená v lodi katedrály pred 
publikom,“ prezradil nám or-

ganizátor festivalu Stanislav 
Šurin. Výnimočným bude aj 
koncert rakúskeho hudobníka 
Michaela Kollera, ktorý 21. 
augusta predstaví verejnosti, 
ako je možné skĺbiť organové 
umenie s maliarskym. Svoje 
hudobné improvizácie totižto 
uvedie na obrazy františkán-
skeho maliara Teodora Tekela 
(1902 - 1979). Počas koncertu 
budú v Dóme sv. Martina pre-
mietané fotky tohto umelca. 
„A keďže koncert bude prá-
ve 21. augusta, bude Michael 
Koller okrem malieb s názva-
mi Svätá rodina, Kalvária a 
Pieta, improvizovať aj na su-
gestívne obrazy k prepadnutiu 
Československa a Válka, ktoré 

vznikli bezprostredne po in-
vázii vojsk Varšavskej zmluvy 
v roku 1968,“ dodal Šurin.

 Najúspešnejší cyklus Kul-
túrneho leta - plavby loďou 
po Dunaji pokračujú aj v au-
guste. 11. augusta na jednej z 
nich vystúpi kapela Pressbur-
ger Klezmer Band s reperto-
árom emotívnej a tanečnej 
klezmer hudby. Pre tých, 
ktorí majú radi horúce latino 
piesne, je pripravená „latino 
loď“ na palube s obľúbenou 
skupinou Azúcar Cubana. 
Pätica hudobníkov predstaví 
25. augusta kubánsku hudbu 
s prvkami salsy, bolera či me-
rengue. Posledná loď pre ma-
lých návštevníkov vypláva 17. 
augusta. Divadlo Zanzara ich 
tentokrát zavedie do krajiny 
kengúr - Austrálie.

Kompletný program a viac 
informácií o podujatiach 
na www.bkis.sk

Foto: Martin Venutti

Foto: Iľja Michalič

Foto: archív BKIS

Slovan ladí formu 
na nový ročník KHL

Zverenci českého kormi-
delníka Rostislava Čadu 

dostávajú v týchto dňoch  
poriadne do tela. Už viac ako 
dva týždne sa totiž pripravujú 
na ostrý štart svojej tretej se-
zóny v Kontinentálnej hoke-
jovej lige.  Hokejisti jediného 
slovenského účastníka v KHL 
trénujú na vedľajšej ľadovej 
ploche bratislavskej SLOV-
NAFT Areny denne ráno i 
pooobede. K slovu sa taktiež 
dostáva tréning v posilňovni. 
 Tvrdé a náročné tréningy 
sa v lete striedajú s príprav-
nými zápasmi, spolu ich Slo-
van odohrá desať. Ten úvodný 
už má úspešne za sebou, keď 
v Liberci zdolal účastníka 
KHL, ruský celok Metallurg 
Novokuzneck 3:2. Gólovo sa 
presadili nové posily mužstva 
Tomáš Surový, Ladislav Nagy, 
víťazný gól strieľal kapitán 
Milan Bartovič. Belasí sa na 
ľade stále len zohrávajú, no 
napriek tomu im vychádzali 
presilové hry, výborne hrali 
kombinačne. Veľmi dobre sa 
ukazoval novic v tíme, ame-
rický útočník Patrick White, 
ale aj technicky výborne vy-
bavení slovinskí reprezentanti 

Rok Tičar a Žiga Jeglič.  V prí-
prave dostali príežitosť už aj 
nové defenzívne posily klubu 
- najproduktívnejší bek Med-
veščaku Záhreb v minulom 
ročníku, účastník All Stars 
Game 2014 Kurtis Foster 
i skúsený slovenský reprezen-
tačný obranca, držiteľ strie-
bornej medaily zo svetového 
šampionátu 2012 vo Fínsku a 
Švédsku Ivan Baranka.
 Hokejisti Slovana tak fa-
núšikov dostatočne navna-
dili na prvý domáci príprav-
ný zápas, ktorý odohrajú v 
SLOVNAFT Arene v piatok 
8. augusta o 18:00 proti ďal-
šiemu účastníkovi KHL Amu-
ru Chabarovsk, v zostave aj 
s exslovanistom Michelom 
Miklíkom i slovenskými re-
prezentanmi Rastislavom Špi-
rkom a Marcelom Haščákom. 
Vstupenky na stretnutie sú 
v sieti Ticketportal v predaji 
od pondelka 28. júla. V záve-
re prípravy (28.8.) čaká Slo-
van druhý domáci prípravný 
zápas, proti českému extra-
ligistovi HC Vítkovice Steel, 
vedený slovenským trénerom 
Petrom Oremusom.
 Počas prebiehajúcej prí-

pravy, so značným časovým 
odstupom oznámilo vedenie 
KHL defi nitívny program zá-
pasov základnej časti nového 
ročníka. Ten prejde opro-
ti minulej sezóne viacerými 
zmenami. Mužstvá odohrajú 
viac zápasov v rámci svojej 
konferencie, divízie. Spolu má 
každý celok v kalendári 30 zá-
pasov doma a 30 vonku. Sezó-
na pre bratislavský klub začne 
podľa rozpisu 4. septembra 

2014 v domácom prostredí 
atraktívnym zápasom proti 
Medveščaku Záhreb. Ďalšie 
tri zápasy odohrá Slovan na 
ľade Metallurgu Magnito-
gorsk, Avtomobilistu Jekate-
rinburgu a AK Bars Kazaň.
 Vstupenky na úvodné do-
máce zápasy Slovana v základ-
nej časti nového ročníka KHL 
budú v predaji zhruba v polo-
vici augusta.

INZERCIA
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Vône a chute ulíc
Talianske slnko medzi sklenenými budovami
Biznisové budovy 

nie vždy musia byť 
chladné. Najmä, ak ich 
oživí faktor, ktorý je iný 
a jedinečný. Tak ako 
talianske slnko. Buon 
Giorno!
 Kombinácia rýchlej kva-
litnej gastronómie, možnos-
ti ochutnať víno takmer z 
celého sveta, alebo si dať len 
tak s priateľmi dobrú talian-
sku kávu – to je presne to, 
čo chýbalo v biznisovej časti 
pri Avione. Myšlienka, ktorá 
nie je nová, naopak, v juž-
ných častiach Európy (Ta-
liansko, Španielsko), patrí 
medzi veľmi obľúbené kon-
cepty. Bistro&Wine Giorno, 
umocňuje túto myšlienku 
populárnu u našich južných 
susedov a pretavil ju do 
vskutku pôvabnej podoby.
 Deň sa začína raňajka-
mi od 8:00. Čašník sa vese-
lo zvŕta a víta hostí. Slnko 
preniká pomedzi sklenené 
budovy a príjemne osviežu-
je tvár. Chrumkavé sendvi-
če, omeleta, párky, čerstvá 
ovocná šťava a espresso sa-
mozrejme talianskej značky 
Danesi. 
 Pokiaľ nestíhate raňajky, 
privítate skorý obed, ktorý 
je podávaný už od 11:00 . 

Štvorchodové menu zahŕňa 
predjedlo, polievku, hlavné 
jedlo i dezert. Príjemne pre-
kvapí aj to, že jedlo nielen 
dobre chutí, ale je aj skvostne 
servírované. Ideálne na uká-
zanie sa pred biznis partne-
rom.
 Prekvapivý moment na-
stáva už pri objednávaní - na-
miesto klasického jedálneho 
lístka vám príde tablet. Mo-
derná alternatíva, ktorá si zís-
ka srdcia všetkých geekov.
 Ten, kto veľa pracuje a 
nestíha raňajky ani obed, si 
môže poobede dopriať krát-
ku siestu v podobe kvalitného 
vína, či delikates - olív, syra, 
domácich údenín, či pečiva. 
Pokiaľ len víno máte radi, ale 
nevyznáte sa v ňom, nemusíte 

Rubriku pripravuje 
portál Kavickari.sk
Portál, ktorý ako prvý na 
Slovensku združuje skupi-
nu gurmánov a pôžitkárov 
v jednom. Vznikol z malej 
skupinky na facebooku, 
v rámci ktorej mohli fanú-
šikovia postovať fotografi e 
a zážitky z kaviarní. Pro-
jekt sa následne vyvinul 
do podoby online maga-
zínu, ktorý prináša zaují-
mavé informácie zo sveta 
gastronómie. Spoznajte 
s nami podniky, do kto-
rých sa oplatí ísť nielen 
v Bratislave, ale aj v blíz-
kom okolí v novej rubri-
ke, ktorú sme pripravili 
v spolupráci s Bratislav-
ským Kuriérom.

Podľa celosvetového prieskumu Bratislava 
odrádza pouličných umelcov
Bratislava vraj odrádza 

pouličných umelcov, 
aby predvádzali svoje 
umenie v uliciach mesta. 
Vyplýva to zo zverejnenej 
štúdie Beat of The Street 
(Rytmus ulice). Tá sa ve-
nuje situácii pouličného 
umenia vo svete za rok 
2013 a je vôbec prvou 
správou, ktorá sa touto te-
matikou globálne zaoberá. 
 Prieskum porovnával 46 
miest na všetkých kontinen-
toch. Na rozdiel od susednej 
Prahy, ktorá skončila na tre-
ťom mieste, je Bratislava hod-
notená nepriaznivo. Najlepšie 
v hodnotení vychádza Mel-
burne a Sydney, najhoršie Me-
xico City, kde pouliční umelci 
môžu skončiť za mrežami. 
V správe, ktorú vypracovalo 
hnutie Th e Busking Project 
sa uvádza, že Bratislava je 
vďaka obmedzujúcemu 
systému povolení nároč-
ným miestom pre buske-
rov - pouličných umelcov. 
Miestne úrady podľa sprá-
vy nepovažujú umenie 
v uliciach za pozitívny pre-
jav kultúry na verejnom 
priestranstve a nesnažia 
sa ho podporovať. O Prahe 
napríklad štúdia hovorí, že je 
vďaka svojej dobre premysle-
nej politike pouličného ume-
nia považovaná za výborné 
miesto pre buskerov. Pouličné 
umenie je tu podporované a 
regulované spôsobom, ktorý 
prináša prospech všetkým zú-
častneným.
 Austrálske mestá Melbo-
urne a Sydney, ktoré skončili 
na čele rebríčka, majú nielen 
priateľský prístup k poulič-
nému umeniu, ale zapájajú 
samotných umelcov do tvorby 
pravidiel a do procesu rozho-
dovania. Odlišná situácia pa-
nuje v Mexico City, ktoré bolo 
vyhodnotené ako najmenej 
priateľské pre busking, ktorý 
je tu nelegálny a hrozí zaň do-
konca trest odňatia slobody.

STARÉ MESTO
 Staré Mesto (SM), pod-
ľa stanoviska pre Bratislav-
ský kuriér, vníma poulič-
ných umelcov a ich prínos 
k oživeniu Starého  Mesta 
veľmi pozitívne. Najmä v let-

ných mesiacoch prispievajú 
k atraktivite centra mesta, 
preto sa im snaží vytvárať 
čo najlepšie podmienky, na 
druhej strane je však potrebná 
aj regulácia. A to najmä z toho 
dôvodu, aby bolo skutočné 
pouličné umenie odlíšené od 
skrytého žobrania alebo iných 
aktivít, ktoré nemajú s ume-
ním nič spoločného.
 Podmienky pre poulič-
ných umelcov v SM upravuje 
nariadenie 6/2012. Potrebná 
je registrácia, v prípade, ak 
chce umelec vystupovať viac 
ako sedem kalendárnych dní v 
roku je to aj povolenie, ktoré 
na základe žiadosti posudzuje 
komisia - poradný orgán sta-
rostky. Umelec potom zaplatí 
daň za užívanie verejného 
priestranstva, ktorá predsta-
vuje 1 euro/m2 na jeden deň. 
V roku 2012 zaznamenalo 
Staré Mesto 270 registrácií, 
v roku 2013 stúpol ich počet 
na 288. „Tento rok je to do-
posiaľ 125 registrácií, pričom 
ten najvyšší nárast očakáva-
me práve v mesiacoch júl a 
august. Najväčší záujem je 
o hudobné produkcie, na uli-
ciach uvidíte aj živé sochy či 
maliarov,“ uviedla hovorkyňa 
SM Alexandra Obuchová.

HLAVNÉ MESTO 
 Magistrát nepozná pres-
né kritéria štúdie Beat of the 

Street, ale Bratislava rozhod-
ne nie je neústretová k poulič-
ným umelcom. O tom svedčí 
aj ich nárast v meste. Naopak 
pouliční umelci dotvárajú let-
nú atmosféru mesta. V Bra-
tislave sa v prevažnej miere 
koncentrujú v Starom meste, 
čo je pochopiteľné vzhľadom 
na turistickú sezónu. Podľa 
hovorcu mesta Stana Ščepá-
na ide o to, že mestské časti 
nechcú tolerovať ich živelný 
výskyt a prípadné obťažo-
vanie. Napríklad hudobníci 
nesmú hrať do vzdialenosti 
40 m od cintorína alebo tesnej 
v blízkosti nemocníc. Vystú-
penia všeobecne nemôžu mať 
pohoršujúci, alebo násilnícky 
charakter a podobne.
 „Ak umelec používa pri 
svojom vystúpení oheň alebo 
bubny, môže tak urobiť len 
na konkrétne stanovených 
miestach. To však nie sú kro-
ky proti pouličným umelcom 
a napríklad aj Praha už pristú-
pila k ich registrácii. Bratisla-
va eviduje nárast pouličných 
umelcov, pričom stúpa aj po-
čet nelegálnych, ktorých polí-
cia najskôr upozorní na pod-
mienky ich produkcie a až po 
opakovaných vystupovaniach 
na čierno ich môže pokuto-
vať,“ dodal S. Ščepán. 

(rl)
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Oznámenie o vyhlásení obchodnej verejnej súťaže
podľa ustanovení §281- §288 Obchodného zákonníka č. 513/1991 
Zb. v znení neskorších predpisov na podávanie návrhov rozvoja 

územia v oblasti športu a rekreačného oddychu, za účelom 
uzatvorenia zmluvy na nájom pozemkov 

v katastrálnom území “Bratislava – Petržalka”.
Spoločnosť 1. župná a.s., 

so sídlom Sabinovská 16, 820 05, Bratislava, IČO 44 475 012, 
zapísaná v Obchodnom registri Okresného súdu Bratislava I., 

vložka číslo 4630/B, Oddiel SA, (ďalej ako „vyhlasovateľ)
vyhlasuje

OBCHODNÚ VEREJNÚ SÚŤAŽ
(ďalej ako „OVS“)

NA PRENÁJOM POZEMKOV
Predmetom súťaže je najvhodnejší návrh rozvoja 

územia v oblasti športu a rekreačného oddychu, jeho konštrukčné 
zhotovenie, za účelom uzatvorenie zmluvy na nájom pozemkov 

v katastrálnom území „Bratislava – Petržalka“.
Úplné znenie podkladov a podmienok je možné získať:

- osobným prevzatím, po telefonickom dohovore 
na tel. čísle 02/4826 4161, v sídle vyhlasovateľa 

do 3. augusta 2014 do 14.00
Lehota na predkladanie súťažných návrhov 

končí 4. augusta 2014 o 14.00

sa báť žiadneho faux pas pri 
objednávaní. Nám personál 
ochotne poradil na základe 
našich chuťových preferencií 
- pre dámu prirodzene biele 
a sladšie a pre pána zas nie-
čo suchšie, ideálne červené 
k šťavnatému steaku. 
 Zaujímavé je, že vďaka 
špeciálnemu uchovávaniu 
vín na rozlievanie, ktoré sú 
pod ochrannou atmosférou 
(dusík) v Enomaticu, dokáže 
fľaša po otvorení vydržať až 
21 dní v perfektnej kondícii. 
Aj vďaka tomuto spôsobu 
sme mohli ochutnať aj drahšie 
vína, ktorých celú fľašku by 
sme si len tak ľahko nemohli 
dovoliť.
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T. E. Rostas: Občan musí dostať relevantné informácie
Pred niečo vyše rokom sa 

na mediálnom trhu obja-
vil nový časopis Zem & Vek. 
Začal prinášať iné pohľady a 
fakty o témach, o ktorých sme 
si možno mysleli, že sú nám 
jasné a zreteľné. Odkrýva 
a obnažuje veci, ktoré sú mno-
hými spoločenskými vrstvami 
a skupinami akoby tabuizo-
vané a diskutované len málo, 
či vôbec, alebo odsúvané na 
úplný okraj záujmu. Pri príle-
žitosti prvého výročia vzniku 
časopisu sme sa pozhovárali s 
jeho šéfredaktorom Tiborom 
Eliotom Rostasom. 

Pokračovanie z minulého čísla

Ak sme si mysleli, že po 
roku 1989 sme dospeli 
k úplnej slobode a demok-
racii, tak mnohí sa z toho 
sna už zobudili a vidia, že 
nie všetko je tak, ako nám 
to predkladali a predkla-
dajú. Že opäť sú pre nás 
mnohé veci tabu a že nie-
kto nami manipuluje.....
T.E.Rostas: Pravda si vždy 

cestu k ľuďom nájde aj vzhľa-

dom na to, že lož má krátke 

nohy. Nedá sa donekonečna 

ľudí zavádzať. Ak hovoríme 

o roku 1989, skutočnostiach, 

príčinách a podhubí...tak aj ja 

som bol súčasťou toho davu, 

ktorý z úprimného presved-

čenia bol v uliciach a chcel a 

túžil po zmene. Pretože bolo 

neúnosné, ako sme v istých 

momentoch žili. No vtedy to 

asi nikomu neprišlo na um, 

že v mnohých ukazovateľoch, 

nehovorím, že vo všetkých, 

to bude podstatne horšie a že 

sme boli oklamaní a že hŕstka, 

ktorá sa ako správcovia pro-

vincie nechala najať, ušili na 

vlastný národ búdu a profi to-

vali z toho. A jedinou úlohou 

bolo udržať ich v relatívnom 

pokoji. Napokon so Sloven-

skom to nie je také ťažké, ako 

povedzme niekde inde, pre-

tože naše nároky a predsta-

vy o životnom štandarde sú 

podstatne nižšie ,ako sú napr. 

v Nemecku, Rakúsku a pod. 

My dokážeme ten náš chrbát 

zohýbať relatívne veľmi hlbo-

ko, čo oceňujú najmä vládnu-

ce vrstvy, pretože dokážu na 

nás rúbať to drevo... Ale ak ľu-

ďom už nebude čo zobrať a je 

ich stále viac, tak vtedy príde 

k zlomu. Blížime sa k nemu, aj 

keď Bratislava je zatiaľ výnim-

ka. Ale my jazdíme po celom 

Slovensku a vidíme, čo sa tu 

deje.

Čo je príčinou, prečo je 
takáto napätá situácia 
v spoločnosti?
T.E.Rostas: Jednou z príčin 

je aj to, že Slovensko nemá 

osobnosť, ktorá by mu do-

kázala, že má byť načo hrdé. 

Osobnosť typu napríklad 

Gándhího. Máhatmá Gánd-

hí bol geniálnou osobnosťou 

, ktorá dokázala jednoducho 

a pritom účinne ísť svojím 

príkladom a skutkami proti  

útlaku. Bolo to o tej hrsti soli. 

Spolu s ľuďmi dokázal nako-

niec vyviesť Indiu z anglickej 

kolonizačnej štruktúry. Po-

trebovali by sme tu osobnosť, 

ktorá by dokázala kultúrnym 

príkladom a harmonizáci-

ou názorov a tlakov, vytvoriť 

cestu k mierovej a pokojnej 

zmene. Pribúda paradoxne 

stále viac a viac naštvaných 

ľudí, no zároveň je to stav 

ako v tlakovom hrnci. Môže 

to nekoordinovane buchnúť, 

nevieme ako. No a práve toto 

pnutie je potrebné niekým a 

nejako nasmerovať a koordi-

novať. Nemôže to byť poli-

tická strana, ale niekto, komu 

by ľudia dôverovali. No poli-

tickým stranám už evidentne 

odzvonilo v Európe i na Slo-

vensku a systém politických 

strán proste už nefunguje, je 

tu ich agónia. No a ľudia hľa-

dajú alternatívy, no nevedia 

pomenovať, čo to je - hľadajú 

nejakú identitu, za ktorou by 

dokázali ísť, povedzme aj toho 

Slovenska. Slovenská zástava, 

slovenský znak, slovenské 

symboly – všetko to tu máme. 

Žiaľ, v nedávnej minulosti 

boli často sprznené nekul-

túrnymi politikmi, ktorí si zo 

strán urobili eseročky a z ľudí, 

ktorí obhajovali Slovensko v 

konečnom dôsledku vyrobi-

li hejslovákov, neonacistov 

a podobne. Naša národná 
hrdosť je aj politikmi kto-
rí jazdili opití autami zde-
honestovaná. Ľudia, ktorí 

by aj chceli budovať národnú 

hrdosť a národné povedomie, 

sa nemajú na koho obrátiť. 

Nemáme tu Štúra, Vajanské-

ho či Hodžu, nemáme ná-

rodných buditeľov. Iste, doma 

nie je nikto prorokom a aj oni 

v tých časoch mali množstvo 

problémov. Napriek tomu 

niečo dokázali. Myslím si, 

že niečo podobné sa formu-

je už aj u nás. Zatiaľ sú ale 
z verejnej diskusie vylúče-
ní ľudia, ktorí majú diamet-
rálne odlišné názory, teda 
osobnosti , ktoré by aj 
mali čo povedať a chcú to 
povedať, ale jednoducho 
nemôžu, pretože nedosta-
nú príležitosť. To bol aj prí-

pad ľudí, ktorí sa chceli dostať 

do Slovenskej televízie a se-

demnásteho novembra pred 

dvomi rokmi protestovali. 

Skončilo sa to tak, že políciou 

boli braní preč. Ľudia sa chce-

li dostať do verejnoprávnych 

médií a diskutovať o tom, čo 

zásadné sa v spoločnosti deje, 

ale zo strany televízie to bolo 

ignorované. Pomaly to začí-

na pripomínať časy studenej 

vojny, alebo socializmu, kedy 

musel byť iný názor ako ten 

doktrinársky, štátny, zruše-

ný. No a chýba tu osobnosť , 

ktorá by sa dokázala voči ta-

kému niečomu postaviť. Asi 

80 percent ľudí sa nechá viesť 

a zvyšok je ako tak aktívnych. 

A z tých aktívnych sú možno 

päť percent psychopati , kto-

rí sa snažia dostať k moci a 

majetku a výhodám pre seba 

a svoje rodiny. 

Robert Lattacher


